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جزئیات رشد اقتصادی سال 1401 اعلام شد

رشد مثبت اقتصاد 
در ۸ فصل متوالی

کاهش قيمت مسکن 
در ماه هاي آينده

مخالفت سازمان بازرسی 
با عرضه خودرو در بورس

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

شرایط ایجاد ثبات 
در بازار کار 

دولــت در دوره هــای 
مختلــف در صــدد ایجاد 
راهکارهایــی بــرای حل 
مشکل بیکاری و اشتغالزایی 
راســتا  ایــن  در  و  بــوده  کشــور   در 
طرح های مختلفی را ارائه کرده اســت. اما کمتر 
از ایــن راه حــل های می تــوان به عنــوان یک 
طرح کارگشــا یاد کرد. هر چند مســئولان در 
 برخی از دوره ها ســعی کرده اند بــا به کارگیری 
ظرفیت های بخش خصوصی و واگذاری تسهیلات 
مالی یا اعتباری علاوه بر رونق تولید به مشــکل 
بیکاری کمک کند، اما به صورت واقعی موثر نبوده 

است و نتوانسته...

  حمیــد حاج اســماعیلی 
کارشناس اقتصادی
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معاون علمی رئیس جمهور خبر داد؛

ايجاد ۱۰ ابر شرکت 
طی سه سال آينده

صدور مجوز مشاغل خانگی در دولت سیزدهم 200 درصد رشد داشته است

تسهیل راه اندازی کسب و کارهای خانگی
صفحه3

صفحه3

وام  ساخت  مسکن ۸۰۰  میلیون  تومان  شد
افزایش   سقف   تسهیلات   برای   صنعتی سازها 

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان، برنامه 
های ایــن معاونت را بــرای ایجاد ۱۰ ابرشــرکت 
طی سه سال آینده تشــریح کرد. روح الله دهقانی 
فیروزآبادی با اشــاره به برنامه معاونت علمی برای 
ایجاد ۱۰ ابرشرکت یا یونیکورن طی ۳ سال آینده 
گفت: در راســتای تحقق این موضوع ۳ برنامه در 
دســتور کار قرار دارد. نخســتین برنامه، ایجاد و 
پیگیری پروژه های پیشران اســت. ما در معاونت 
علمی تا الان ۲۶ ابرپــروژه تعریف کردیم که انجام 
دادن این پروژه ها عموماً بــر پایه قرار گرفتن چند 
شرکت کنار یکدیگر اســت چون ابر شرکت وقتی 
ایجاد می شود که چند شــرکت کوچک کنار هم 
قرار بگیرند. دهقانی افزود: همچنین در بستر قانون 
جهش تولید و شعار سال گذشته، یک سری موافقت 
نامه هایی با دســتگاه های بزرگ کشور مثل نفت، 
کشاورزی و پتروشیمی منعقد شد برای اینکه منابع 
شأن را در راستای حل مسائل شــان بیاورند. مثلًا 
با وزارت نفت برای ۱۵ قلم تجهیزات توافق نامه ای 
انجام شد. اینها پروژه های بزرگی هستند که برای 
 عملیاتی شدنشان، لزوماً باید مجموعه ها کنار هم 
قرار بگیرند. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان با اشاره به برنامه ســوم این معاونت گفت: در 
مناسبات خارجی با توجه به شرایط کشور به دنبال 
این هستیم که شرکت های مشــترک با شرکای 
خارجی ایجاد کنیم که هویت مشارکت کننده در 
آن شرکت ها، هویت کنسرســیومی داشته باشد. 
مثلاً برای اینکه در بازار فلان کشور مشارکت کنیم، 
شــرکت های ما کنسرسیوم شــوند و در بازارهای 
خارجی سهم دار شوند. وی بیان کرد: بنابراین برای 
ایجاد ابرشرکت ها، ۳ بستر نیاز داریم که عبارت است 
از حمایت های بزرگ تحت عنوان پروژه های پیشران، 
پروژه های دستگاه ها و صنایع بزرگ و حمایت از خط 

صادراتی ویژه. این سه...

اجتماعی

رئیس سازمان پزشــکی قانونی کشور از مرگ 
۶۴۴ نفر درپی مصرف الکل درسال ۱۴۰۱ خبر 
داد و گفت کــه در ماجرای مســمومیت الکلی 
اســتان البرز تعداد جانباختگان تاکنون ۱۰ نفر 

بوده است. 
عباس مسجدی آرانی به تشریح برخی از آمارها 
از خدمات و اقدامات پزشکی قانونی پرداخت و 
گفت: در آمارهای مربوط به تصادفات رانندگی 
دقیق تریــن آمار مربوط به ســازمان پزشــکی 
قانونی است که در داخل کشور و مجامع جهانی 
مورد اســتناد قرار می گیرد، بر این اســاس در 
ســال ۱۴۰۱ متاســفانه ۱٩ هزار و ۴٩۰ نفر در 
تصادفات رانندگی جان خود را از دست دادند که 
در مقایسه با سال ۱۴۰۰ افزایش ۱۶.۲ درصدی 

را نشان می دهد.
وی شــمار قربانیان مســمومیت با گاز ســمی 
منوکســید کربن را ٩۱۳ نفر در ســال ۱۴۰۱ 
اعلام کرد و گفت: این آمار در مقایســه با سال 
۱۴۰۰ که شــمار فوتی ها ٨۳٩ نفر بود، افزایش 
٨ درصــدی داشــته اســت. رئیس ســازمان 
پزشکی قانونی کشــور از افزایش ۳۰ درصدی 
مرگ درپــی مصرف الــکل در ســال ۱۴۰۱ 
خبرداد و گفت: در ســال ۱۴۰۱ متاسفانه ۶۴۴ 

نفر درپی مصــرف الکل جان خود را از دســت 
دادند. وی دربــاره آخرین آمــار جانباختگان 
مصرف الکل در اســتان البرز نیز گفت: تاکنون 
۱۰ نفر درپی حادثه اخیر کــه به دنبال مصرف 
 الکل رخ داده اســت، جــان خود را از دســت 

داده اند.
وی دربــاره آمار متقاضیان تغییر جنســیت در 
سال ۱۴۰۱ نیز گفت: در مجموع ٨٧۳ نفر برای 
تغییر جنسیت و معاینه اولیه روانی ملال جنسی 
به پزشــکی قانونی مراجعه کردند که این تعداد 
۶۱۱ نفر خواســتار تغییر جنسیت از زن به مرد 
و ۲۶۲ نفر نیز خواســتار تغییر جنسیت از مرد 

به زن بودند.
مســجدی آرانی بــا بیــان اینکه ایــن آمار در 
مقایسه با ســال ۱۴۰۰ که شــمار متقاضیان 
٨۰٨ مورد بود هشــت درصد افزایش داشــت، 
گفت: متاســفانه یکی از دلایل افزایش این آمار 
افسارگسیختگی است که در فضای مجازی وجود 
دارد. وی شــمار قربانیان سومصرف موادمخدر 
در سال گذشته را ۵۵۲٨ نفر اعلام کرد و گفت: 
این آمار در مقایســه با ســال ۱۴۰۰ که شمار 
 فوتی  ها ۵۳۲٨ نفر بــود، افزایش ۳.٨ درصدی 

داشته است.

امروزه هر جا نامی از هوش مصنوعی و کوانتوم شنیده 
می شود اولین چیزی که در ذهن هر انسانی تداعی 
می شود ماشین رباتی اســت که دانشمندان برای 
راحتی کار انسان آن را ساخته اند در حالی که اینگونه 
نیســت بلکه فناوری پیش رفته ای است که سبب 
شگفتی و پیشرفت خواهد شد با تهدیدها و فرصت ها.

امروزه با شنیدن موضوعاتی مثل هوش مصنوعی و 
کوانتوم اولین چیزی که به ذهن می رسد تصویری 
از ربات ها بوده و تصور می کنیم که هوش مصنوعی 
همان ربات های بی احساسی هستند که دانشمندان 
برای راحتی کار آن را طراحی و ساخته اند در حالی که 
واقعا اینگونه نیست زیرا که با استفاده از این فناوری 
می توان در کمترین زمان ممکن و استفاده از اطلاعات 
موجود در فضای مجازی نســبت بــه هر موضوعی 
آسیب شناســی کرده و بهترین راهکار را به دست 
آورد. )کوانتوم شــاخه ای از فیزیک است که رفتار 
ذرات زیراتمی را توضیح می دهد. این شــاخه یکی 
از موفق ترین شــاخه های فیزیک اســت و برخی از 
پیش بینی های آن، توســط آزمایش های تجربی به 

اثبات رسیده است(
پیش تر نیز رهبر معظم انقلاب اسلامی طی سخنانی 
در خصوص اســتفاده از این فنــاوری فرمودند، در 
دوران هوش مصنوعــی و کوانتــوم و... نمی توان با 
همان شیوه های ۴۰ سال قبل کار کرد. امروز ابزارها 
باید متناسب با زمان انتخاب شود. هوش مصنوعی ) 
Artificial intelligence ( که به صورت مخفف 
آن را AI نیز می نامند، در واقع تکنولوژی برتری است 
که می تواند خدمات بسیار بیشــتری در مقایسه با 

ربات ها به انسان ارائه کنند زیرا که این تکنولوژی به 
نحوی قابلیت تفکر شبیه انسان را نیز دارند.

براساس مطالعات به انجام رسیده توسط دانشمندان 
تاکنون در خصوص هوش مصنوعی تعریف خاص و 
دقیقی ارایه نشده اما اکثر آنها بر این مهم نظر دارند 
که هوش مصنوعی چیزی شبیه تفکر انسانی و منطق 
دارد و تا حدود بسیار زیادی همانند انسان عمل می 
کند اتفاق نظر دارند. از دیگر مزایای هوش مصنوعی بر 
اساس برنامه ریزی تعریف شده برای آن که می تواند 
تا حدود بسیار زیادی همانند انسان عمل کند درک، 
استدلال و یادگیری مسایلی است که به آن سپرده 
می شود که پس از تجزیه و تحلیل با بهره مندی از 
این ســه مهم تصمیم گیری کرده و عکس العمل از 

خود نشان می دهد.
در این ارتباط سازمان اوقاف و امور خیریه به عنوان 
یکی از نهادهای مردمی است که مهمترین دغدغه، 
هدف و اولویــت آن ارائه هر چه بیشــتر خدمت به 
مردم است که با حرکت به سمت هوش مصنوعی و 
استفاده از آن در جهت توسعه و شکوفایی به دنبال ارائه 
خدمات بهتر و بیشتر است. مدیرکل امور اجتماعی 
سازمان اوقاف و امور خیریه که یکی از دغدغه های 
خود را با توجه به فرمایشات مقام معظم رهبری در 
خصوص بهره مندی از هــوش مصنوعی و کوانتوم 
برای پیشرفت نوجوانان و جوانان عنوان کرد و به ایرنا 
گفت: به عنوان یک دغدغه جدی چیستی و چرایی، 
هوش مصنوعی و چگونگی استفاده از آن و شناخت 
ضریب نفوذ و سرعت جهانی این فناوری به سمت آن 

در حرکت هستیم.

به گفته وزارت گردشــگری ترکیه،   این کشور 
قصد دارد به یکی از ســه کشــور برتر جهان در 
حوزه گردشگری تبدیل شــود. »مهمت نوری 
ارســوی« ـ وزیر فرهنگ و گردشــگری ترکیه 
ـ از هدف گــذاری این کشــور بــرای تبدیل به 
 یکی از ســه کشــور برتر جهان در گردشگری 

خبر داد.
»ارســوی« در جریان بازدید از آنتالیا گفت: »ما 
برای میزبانی از ۶۰ میلیون گردشگر و کسب ۵۶ 
میلیارد دلار درآمد گردشــگری در سال ۲۰۲۳ 
هدف گذاری کرده ایم. هدف ما برای سال ۲۰۲٨ 
میلادی جــذب ٩۰ میلیون گردشــگر و ۱۰۰ 
میلیارد دلار درآمد است.« به گفته وزیر فرهنگ 
و گردشگری ترکیه،  با در نظر گرفتن همه گیری 
کرونا،   آتش سوزی های جنگلی،   جنگ روسیه و 
اوکراین و زمین لرزه های مرگبار ماه فوریه، پنج 
سال اخیر برای صنعت گردشگری بسیار دشوار 

بوده است.
»ارســوی«   با بیان این که ترکیــه در رده بندی 

جهانی ســال ۲۰۲۲ از نظر تعداد گردشــگران 
ورودی در رتبه ســوم قرار گرفت و در مقایسه با 
سال ۲۰۱٩ سه جایگاه صعود کرده است، افزود: 
»ما با موانعی مواجه خواهیم شد،   اما قدرتمندتر 
پیش خواهیم رفت و به اهداف تعیین شده برای 
ســال ۲۰۲٨ دســت پیدا می کنیم تا به یکی از 
سه کشــور برتر در گردشــگری جهانی تبدیل 
شویم.«  سال گذشته میلادی،   حدود ۴۵ میلیون 
گردشــگر خارجی از ترکیه بازدید کردند که در 
مقایسه با آمار سال ۲۰۲۱ افزایش ٨۰ درصدی 

داشته است.
بر اساس جدیدترین اطلاعات ارائه شده از سوی 
صنعت گردشگری،   بیش از ٩.۳ میلیون گردشگر 
خارجی در سه ماه نخست امسال از ترکیه بازدید 
کرده اند که در مقایســه با همین بازه زمانی در 
سال گذشته با افزایش ۲٧.۵ درصدی همراه بوده 
است. درآمدهای حاصل از گردشگری نیز در سه 
ماه نخست ۲۰۲۳ با افزایش ۳۲ درصدی به ۶٩.٨ 

میلیارد دلار رسیده است.

سخنگوی قوه قضاییه گفت: ما معتقدیم قوه قضاییه 
مردمی و پاسخگو و کارآمد و برون گرا و... قوه ای پویا 
و هوشمند است که می تواند برای احقاق حق مردم و 
تجلی عدالت در لحظه تصمیم گیری کرده و مطالبات 

مردم را دنبال کند.
مســعود ستایشــی ضمن تبریک گرامی داشــت 
فرارسیدن هفته قوه قضاییه گفت: امروز در قوه قضاییه 
مسیر به سمت تحقق عدالت هموارتر از قبل در تمامی 
اجزای قــوه قضاییه دنبال می شــود. وی ادامه داد: 
بخش های قابل ملاحظه سند تحول قضایی اجرایی 
شده است. گرچه گزارش سند تحول قضایی بزودی به 
استحضار ملت شریف ایران خواهد رسید اما مهمترین 
رویکرد این سند را می توان تبدیل قوه قضاییه گرفتار 
روزمرگی به قوه قضاییه برنامه محــور و دارای افق 

عدالت معرفی کرد.
وی ادامه داد: امروز قوه قضاییه تحرک قابل ملاحظه ای 
در سراسر کشور برای پیگیری آرمان های عدالت دارد 
و معتقدیم قوه قضاییه مردمی و پاسخگو و کارآمد و 
برون گرا و ... قوه ای پویا و هوشمند است که می تواند 
برای احقاق حق مردم و تجلی عدالت در لحظه تصمیم 

گیری کرده و مطالبات مردم را دنبال کند.
سخنگوی قوه قضاییه گفت: در سال گذشته توانستیم 
با سامانه هایی همچون پنجره واحد خدمات قضایی و 
سامانه شهود  و... بدون حضور مردم در مراجع قضایی 
و در داخل منزل به مردم خدمت رســانی کنیم.  ۲٨ 

خدمت قضایی از طریق پنجره واحد قابل دسترسی 
است و مردم روزانه ۱۰۰ هزار خدمت دریافت می کنند 
و قوه قضاییه در راســتای هوشمندســازی تلاش 
می کند. در سال ۱۴۰۱ بیش از ۵۱٧ هزار دادگاه در 
سراسر کشور بصورت برخط و مجازی برگزار شد. وی 
افزود: در سال گذشته به مشکلات حداقل دو میلیون 
نفر از مردم رسیدگی شده اســت. طرح گفت وگو با 
نخبگان و صاحب نظران با همین رویکرد در دستور 

ریاست قوه قضاییه قرار گرفته است. 
وی تصریح کرد: در مسیر جرم زدایی به جای حذف 
جرم و صورت مساله، درصدد حل مساله هستیم و از 
حقوق ملت به هیچ عنوان صرف نظر نمی کنیم. در 
سال گذشته در راستای فرامین هشت گانه رهبری، 
قرارگاهی با مســوولیت معاون اول قوه قضاییه راه 
اندازی شد و  ۲۳ جلسه و تاکنون ٩٧ مصوبه اجرایی 
داشته است. همچنین اقدامات موثری برای احیای 
واحدهای تولیدی انجام شــده و در سال گذشته از 
تعطیلی ۳۴٨۵  واحد تولیدی جلوگیری شده و مانع 

از بیکاری ۲۴۲ هزار کارگر شدیم.
ستایشی افزود: در راســتای حفظ حقوق عمومی،  
بیش از ۳٧ هزار  اراضی ملی رفع تصرف شد و بیش 
از ۲۲ هزار هکتار از ســواحل دریا و بستر رودخانه ها 
آزادسازی شده اســت. از مردم درخواست داریم که 
با ارسال گزارشات خود به دستگاه قضا ما را از نقطه 

نظرات خود آگاه نمایند. 

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی با اشاره به عملکرد موفق 
دولت در زمینه های مختلف، پیشنهاد کرد که دولت 
سیاســت هایی که جواب نداده است را تغییر دهد و 
کابینه را اصلاح کند. اسدالله بادامچیان درباره عملکرد 
دولت ســیزدهم، اظهار کرد: دولت سیزدهم مانند 
دولت های گذشــته وظایفی در رابطه با امور جاری 
کشــور دارد که در این زمینه عملکرد خوبی داشته 
است، البته در زمینه معیشت مردم ضعف هایی وجود 
دارد. وی ادامه داد: دولت در حوزه سیاست خارجی 
از خود ضعف و انفعال نشــان نداد و  کشور را معطل 
برجام و FATF نکرد. با اقدامات دولت، بخشی از اموال 
بلوکه شده کشور در حال آزادشدن است. آمریکایی ها 
بحث توافق موقت را مطرح کرده اند، ولی دولت محکم 
ایســتاد و با یادآوری عدم پایبندی آمریکا و اروپا در 
برجام، پیشنهاد آنها را رد کرد. همچنین درباره ارتباط 
با چین، روسیه، آمریکای لاتین، منطقه و عربستان و 
پیمان شانگهای یا بریکس عملکرد خوبی داشته است.
این فعال سیاسی با اشاره به »عملکرد خوب دولت در 
فروش نفت و میعانات نفتی و تولید مواد اولیه برای 
تولید صنعتی از جمله فولاد و میلگرد«، تصریح کرد: 
دولت همچنین در زمینه تامین آب، برق و گاز عملکرد 
موفقی داشت و  در فصل گرما توانست مانع قطع آب 

و برق شود در قضیه سیل اخیر هم با عملکرد دولت، 
مشکلات به خوبی مدیریت شــد و عملکرد دولت 
در این زمینه قابل قبول بــود. بادامچیان در ادامه با 
بیان این که »مشکلات معیشــتی، تورم و گرانی ها 
در کشــور وجود دارد«، تصریح کرد: این مشکلات 
به خاطر به کار گرفتن برخی افراد ناکارآمد یا به کار 
گرفتن سیاست های نادرست ایجاد شده است. مردم 
رئیس جمهور را فردی پرکار، فعال و سالم می دانند و 
وزرای پرتلاش را هم می شناســند، اما به خوبی هم 
تشــخیص می دهند که برخــی وزرا کارآیی لازم را 
ندارند. من معتقدم که مشکلات معیشتی را با به کار 
گرفتن افراد کاربلد و تصحیح سیاست هایی که جواب 
نداده و کاهش هزینه های دولت می توان رفع کرد و 

دولت سیزدهم هم توان حل این مشکلات را دارد.
دبیرکل حزب موتلفه اســلامی گفت: دو ماه پیش 
جلسه خصوصی با رئیس جمهور داشتم و مطالب و 
نقدهای حزب را به وی منتقل کردم. نباید قیمت ها هر 
هفته افزایش یابد یا یک جنس قیمت های متفاوتی 
داشته باشــد. مردم انتظار دارند حقوق شان کفایت 
هزینه ها را بدهد. در ایجاد این شــرایط برخی افراد 
کارشکن که از گذشته باقی مانده اند، افراد ناکاربلد و 

برخی سیاست های اشتباه موثر بوده است.

معاون آموزش متوسطه وزیر آموزش و پرورش از 
افزایش ۶۵ درصدی متقاضیان ثبت نام در مدارس 
نمونه دولتی در سراســر کشور نســبت به سال 
گذشته خبرداد و گفت: این حاکی از اقبال عموم 
جامعه نســبت به مدارس دولتی است. کاظمی 
اظهار کرد: فرآیند ثبت نام دانش آموزان پایه اول 
از اردیبهشت ماه در مدارس آغاز شده و سنجش 
سلامت بدو ورود دانش آموزان به مدارس نیز برای 

اولین بار از زمستان ۱۴۰۱ کلید خورد.
وی از آغاز ثبــت نام دانش آمــوزان پایه هفتم 
متوســطه اول از ابتدای تیرماه خبرداد و افزود: 
دانش آموزان پایــه دهم نیز بر اســاس نتیجه 
عملکرد و کارنامه و نهایی شدن برگه های هدایت 
تحصیلی خود می توانند از تیرماه در رشته مورد 
علاقه خود ثبت نام کنند. معاون آموزش متوسطه 
وزیر آموزش و پرورش عنوان کرد: ثبت نام دانش 
آموزان میان پایه طبق قوانین بر اساس عملکرد 
آنها و در صورت کسب حد نصاب قبولی به صورت 
سیستمی انجام می شــود تا اقدام لازم از سوی 
اولیــای دانش آموزان و ثبــت حضوری صورت 

گیرد.
این مقام مســئول یادآور شــد: پیش ثبت نام 
دانش آموزان مدارس شاهد در پایه هفتم از ۲۱ 
خردادماه آغاز شــده و تا ۱۰ تیرماه ادامه دارد و 

دانش آموزان پایه دهم مدارس شــاهد نیز برای 
پیش ثبت نام و دریافت کد رهگیری می توانند از 

۱ تا ۱۰ تیرماه اقدام کنند.
کاظمی دربــاره نقش مشــاوره های تحصیلی 
در انتخاب رشــته نسبت به ســال های گذشته 
گفت: ما با کمبــود نیروی مشــاور در مدارس 
مواجه هستیم البته پیگیری هایی از سوی وزارت 
آموزش و پرورش و همراهی هایی از سازمان اداره 
استخدامی انجام شده تا مجوزهایی را برای جذب 

نیروی مشاوره و تربیتی دریافت کنیم.
وی در گفت وگو بــا برنامــه ای رادیویی عنوان 
کرد: با برنامــه ریزی معاونت پرورشــی وزارت 
آموزش و پرورش قرار است دوره های حضوری 
و غیرحضوری برای توانمندســازی مشاوران در 

تابستان امسال برگزار شود.
معاون آموزش متوسطه وزیر آموزش و پرورش 
از افزایش ۶۵ درصدی متقاضیــان ثبت نام در 
مدارس نمونه دولتی در سراسر کشور نسبت به 
سال گذشته خبرداد و گفت: این حاکی از اقبال 
عموم جامعه نســبت به مدارس دولتی است و 
ظرفیت های ما در مــدارس دولتی اعم از عادی 
دولتی و نمونــه دولتی و شــاهد تقریباً تکمیل 
اســت و بعضاً در برخی مناطق با افزایش تراکم 

نیز مواجه است. 
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سیاست خارجی دولت موفق بوده است
افزایش ۶۵ درصدی متقاضیان ثبت نام در مدارس نمونه دولتی
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هوش مصنوعی در اوقاف کلید خورد 

دورخیز ترکیه برای برتری در جهان



اقتصاد2
ایران

۳۰ هزار واحد باقیمانده مسکن 
مهر تکمیل می شود

مدیرعامل شــرکت عمران شــهرهای جدید از 
تکمیل و تحویل ۳۰ هزار واحد باقیمانده مسکن 
مهر که ۲۰ هزار واحــد آن در پردیس و ۱۰ هزار 
واحد آن در سایر شــهرهای جدید قرار دارد در 
دولت ســیزدهم خبر داد. به گــزارش وزارت راه 
و شهرســازی، علیرضا جعفری معاون وزیر راه و 
شهرسازی و مدیرعامل شرکت عمران شهرهای 
جدید روند تکمیل واحدهای باقیمانده مســکن 
مهر تحت مسئولیت شهرهای جدید را اعلام کرد 
و گفت: با رویکرد تازه وزارت راه و شهرسازی مبنی 
بر تحویل تمامی واحدهای مســکونی با تمامی 
خدمات زیربنایی و روبنایی، واحدهای باقیمانده 

مسکن مهر به متقاضیان تحویل خواهد شد.
معاون وزیر راه و شهرســازی تکمیل واحدهای 
مسکونی مهر را منوط به مشــارکت متقاضیان 
برای تکمیل مشاعات برشــمرد و افزود: بخشی 
از تکمیل مشــاعات از جمله نصب پکیج، نصب 
کابینت و مواردی از این دســت برعهده مردم و 
باقیمانده تکمیل مشاعات بر عهده شرکت عمران 
شهرهای جدید است که ضرورت دارد تا همزمان 
با هم پیش برود و به کار سرعت بدهد. معاون وزیر 
راه و شهرسازی توضیح داد: تا نیمه اول سال جاری 
۱۰ هزار واحد مسکن مهر پردیس افتتاح می شود. 
همچنین در کنار افتتــاح این واحدها نیز ۲۸۰۰ 
واحد مسکن مهر در پرند آماده تحویل است که 

افتتاح آن به زودی اعلام خواهد شد.
جعفری در خصوص تکمیل واحدهای مسکن مهر 
هشتگرد گفت: بخشی از واحدهای مسکونی مهر 
هشتگرد به دلیل محدودیت در تأمین منابع مالی 
باقیمانده بود که با درایت وزیر راه و شهرسازی این 
واحدها نیز تعیین تکلیف و منابع مالی آن تأمین 
شده است که آنها نیز در روند تسریع در تکمیل قرار 
دارند. وی در توضیح تمامی واحدهای باقیمانده 
مسکن مهر بیان کرد: در مجموع از ۶۰ هزار واحد 
باقیمانده مســکن مهر ۳۰ هزار واحد تکمیل و 
تحویل مردم شد و ۳۰ هزار واحد دیگر باقیمانده 
است که ۲۰ هزار واحد آنها در پردیس و ۱۰ هزار 
واحد دیگر در شهرهای جدید هشتگرد، گلهبار و 

سایر شهرهای جدید قرار دارد.

مبادلات تجاری ایران و هند به 5 
میلیارد دلار رسید

سرپرست سازمان توســعه تجارت با بیان اینکه 
روابط تجاری بین دو کشور پارسال به ۵ میلیارد دلار 
رسید، گفت: تعرفه واردات برخی محصولات به هند 
برای برخی از کشورها صفر است، که موجب شده 
است این کشورها محصولات ایران را خریداری و با 

نام خود، آن را به کشور هند صادر کنند.
مهدی ضیغمی در همایــش معرفی فرصت ها و 
ظرفیت های حضور در بازار هندوستان با اشاره به 
جلسه روز گذشته خود با سفیر این کشور، اظهار 
داشت: رویکرد دولت ســیزدهم  توسعه روابط با 
کشورهای همسو و کشــورهایی است که با آنها 

روابط تاریخی، فرهنگی و تجاری مناسبی داریم.
سرپرست سازمان توســعه تجارت ایران با بیان 
اینکه هند یکی از اولویت هــای ایران در برقراری 
روابط تجاری است، گفت: بنابراین سازمان توسعه 
تجارت رویکردش در رابطه با توسعه روابط تجاری 
با این کشور افزایش صادرات گروه های کالایی و 

تمرکز بر صادرات خدمات فنی و مهندسی است.
وی اظهار داشت: روابط تجاری ایران و هند قبلًا 
خوب بود اما به دلیل تحریم ها صادرات برخی از 
گروه های کالایی به این کشور با مشکل مواجه شد، 
اما با این وجود سال گذشته روابط تجاری بین دو 
کشور به ۵ میلیارد دلار رسید. ضیغمی بیان داشت: 
برخلاف ســابقه تجاری و برخورداری از ظرفیت 
بسیار بالا برای تجارت مانند پتانسیل های بالایی که 
در بندر چابهار و خطوط دریایی و خطوط هوایی در 
این منطقه وجود دارد، اما با موانعی برای تجارت با 
این کشور مواجه هستیم. سرپرست سازمان توسعه 
تجارت افزود: یکی از این موانع استانداردهای در 
نظر گرفته شده برای محصولات کشاورزی است 
که موجب مشــکلاتی برای صادرات محصولات 
کشاورزی ما به این کشور شده است. وی با اشاره 
به اینکه تعرفه واردات برخی محصولات به هند 
برای برخی از کشورها صفر است، بیان داشت: این 
موضوع موجب شده تا این کشورها با بهره گیری از 
این تعرفه محصولات ایران را خریداری کرده و با 

نام خود آن محصول را به کشور هند صادر کنند.
سرپرست سازمان توسعه تجارت ایران بیان داشت: 
دولت سیزدهم در دو سال اخیر کارهایی که از قبل 
مانده بود را احیا کرد و همیــن جدیت را برای به 
نتیجه رساندن تجارت ترجیحی بین ایران و هند 

دارد که امیدواریم هر چه زودتر به نتیجه برسد. 

اخبار

تولید ناخالــص داخلی به 
قیمت پایه و به قیمت های 
ثابــت ســال ۱۳۹۵ در 
ســال ۱۴۰۱ به ترتیب به 
۱۵۱۵۴ و ۱۳۸۸۲ هــزار 
میلیارد ریال رســیده اســت که در مقایسه با رقم 
مشابه سال ۱۴۰۰ )۱۴۵۷۱ و ۱۳۴۱۶ هزار میلیارد 
ریال(، به ترتیب به میــزان ۴ و ۳.۵ درصد افزایش 

داشته است.
به گــزارش روابــط عمومی بانک مرکزی، رشــد 
عملکرد تولید ناخالص داخلی )با نفت و بدون نفت( 
طی چهار فصل سال ۱۴۰۱ بطور متوالی مثبت و 
صعودی بوده است. گفتنی است رشد تولید ناخالص 
داخلی با نفت به قیمت پایــه و به قیمت های ثابت 
سال ۱۳۹۵ طی فصول اول تا چهارم سال ۱۴۰۱ به 
ترتیب معادل ۱.۹ ۳.۹، ۴.۹ و ۵.۳ درصد می باشد. 
همچنین رشــد تولید ناخالص داخلی بدون نفت 
نیز به قیمت های واقعی و طی فصول سال ۱۴۰۱ 
به ترتیب از رشــد ۱.۷، ۳.۵، ۴.۱ و ۴.۷ درصدی 

برخوردار بوده است.
بر این اساس، در ســال ۱۴۰۱ ارزش افزوده گروه 
کشاورزی به قیمت های ثابت سال ۱۳۹۵ به میزان  
۱۵۷۸.۸ هزار میلیارد ریال برآورد گردید که نسبت 
به سال قبل ۱.۱ درصد افزایش نشان می دهد؛ این 
در حالی است که رشــد این بخش در سال ۱۴۰۰ 
نسبت به سال قبل از آن ۲.۶- بوده است. برآوردهای 
انجام شــده بر اســاس آمارهای پایــه دریافتی از 
وزارت جهاد کشاورزی حاکی از آن است که تولید 
محصولات زراعی و باغی در ســال ۱۴۰۱ نسبت 
به ســال قبل به ترتیب ۳/۴ و ۰.۲- درصد و تولید 
محصولات اصلی دامی ۲.۷ درصد تغییر یافته است. 
همچنین بر مبنای محاسبات اولیه، ارزش افزوده 
گروه نفت در سال ۱۴۰۱ به قیمت های ثابت سال 
۱۳۹۵ به میزان ۱۲۷۲.۲ هزار میلیارد ریال برآورد 
گردید که گویای رشد ۱۰ درصدی نسبت به سال 
قبل می باشــد. با عنایت به اینکه میزان رشد این 
بخش در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال قبل از آن برابر 
با ۱۰.۱ درصد بوده است، این رقم حاکی از یک روند 
رشد دو رقمی با ثبات در بخش نفت در طی دو سال 
اخیر می باشد. نتایج حاصل از محاسبات مقدماتی 
در این زمینه نشان دهنده آن است که افزایش نرخ 
رشد ارزش افزوده این گروه در سال ۱۴۰۱، ناشی 
از افزایش تولید و صادرات نفت خام و گاز طبیعی 
و همچنین صادرات میعانات گازی  نسبت به سال 

قبل است.
در بخش صنعت نیز، شــاخص تولید کارگاه های 
بزرگ صنعتی )که حدود ۷۰ درصد ارزش افزوده 
بخش صنعت را پوشــش می دهد( در سال ۱۴۰۱ 
نسبت به سال قبل ۹.۶ درصد افزایش یافته است. 
شایان ذکر اســت که از مجموع ۲۴ رشته فعالیت 

عمده صنعتی در ســال ۱۴۰۱، شاخص ۲۳ رشته 
فعالیت با )ضریب اهمیت ۹۶.۸ درصد(، دارای رشد 
مثبت می باشد. همچنین بیشترین سهم از افزایش 
شاخص تولید کارگاه های بزرگ صنعتی )طی سال 
۱۴۰۱( به ترتیب مربوط بــه فعالیت های صنایع 
تولید فلزات اساسی، صنایع تولید مواد و محصولات 
شیمیایی و صنایع تولید وسایل نقلیه موتوری، تریلر 

و نیم تریلر است.
رشــد ارزش افزوده گروه صنایع و معادن در سال 
۱۴۰۱ برابر با ۶.۵ درصد می باشــد، در حالی که 
این میزان در سال ۱۴۰۰ معادل با ۱.۱ درصد بوده 
است. همچنین دو زیر بخش اصلی این گروه یعنی 
بخش صنعــت و بخش معدن در ســال ۱۴۰۱ به 
ترتیب معادل با ۹.۵ و ۲.۸ درصد رشد داشته اند که 
با عنایت به رشد ۳.۳ و ۰.۴- درصدی این دو بخش 
در سال ۱۴۰۰، می توان نتیجه گرفت که بخشهای 
صنعت و معدن از رشــد مطلوب و قابل توجهی در 
سال ۱۴۰۱ در مقایسه با سال قبل از آن برخوردار 

بوده اند.
در بخش ســاختمان، ارزش سرمایه گذاری بخش 
خصوصی در ســاختمان مناطق شهری به قیمت 
های جاری طی سال ۱۴۰۱ نســبت به سال قبل 
۳۴ درصد افزایش یافته است. با اعمال شاخص های 
قیمتی متناظر و تعدیل رقم مذکور، نرخ رشد ارزش 
افزوده ساختمان بخش خصوصی به قیمت¬های 
ثابت سال ۱۳۹۵ معادل ۰.۹ درصد برآورد گردیده 
است. در نهایت با احتساب رقم فوق و نیز با در نظر 
گرفتن ارزش افزوده ســاختمان دولتی، نرخ رشد 
بخش ســاختمان به قیمت های ثابت سال ۱۳۹۵ 
معادل ۱.۲ درصد برآورد می شود؛ لازم به ذکر است 
که رشد این بخش در ســال ۱۴۰۰ نسبت به سال 

قبل از آن ۶.۹- بوده است.
آمار و اطلاعات رشــد ارزش افــزوده بخش های 
مختلف اقتصادی از ســمت عرضه اقتصاد )تولید 

ملی( در سال ۱۴۰۱ حاکی از رونق و بهبود نسبی 
فعالیت های اقتصادی در مقایســه با سال ۱۴۰۰ 
است. بررسی سهم فعالیت های مختلف اقتصادی 
در رشــد تولید ناخالص داخلی سال ۱۴۰۱ نشان 
می دهد که ارزش افــزوده فعالیت های گروه های 
اصلی "صنایــع و معادن"، "خدمــات"، " نفت" و 
" کشــاورزی" به ترتیب با ســهمی معادل ۱.۶ ، 
۱.۵ ، ۰.۸ و ۰.۱ واحــد درصــد، نقــش عمده ای 
 در رشــد اقتصــادی ۴ درصــدی ســال ۱۴۰۱ 

ایفا نموده اند. 
 در مقابل نگاهی به ارقام اجزای هزینه نهایی )طرف 
تقاضای اقتصاد( در ســال ۱۴۰۱ )به قیمت های 
ثابت ســال ۱۳۹۵( نیز نشــان می دهد که اقلام 
مصرف خصوصی، مصرف دولتی، تشکیل سرمایه 
ثابت ناخالص، صادرات و واردات کالاها و خدمات 
به ترتیب از نرخ رشــدی معادل ۸.۷ ،۳.۶- ،۶.۷ ، 
۸.۲ و ۷.۵درصد برخوردار بوده انــد؛ این ارقام در 
ســال ۱۴۰۰ به ترتیب عناوین مذکــور معادل با 
۳.۹، ۸.۳، صفر، ۵.۲ و ۲۴.۱ درصد بوده است. لذا 
می توان نتیجه گرفت که در سال ۱۴۰۱ نسبت به 
سال ۱۴۰۰ میزان مصرف بخش خصوصی به دلیل 
اجرای سیاست های حمایتی دولت و تقویت نسبی 
قدرت خرید تا حد زیادی بهبود یافته است؛ مصرف 
واقعی بخش دولتی نسبت به ســال ۱۴۰۰ نیز به 
دلیل اتخاذ مجموعه¬ اقداماتی در راستای صرفه 
جویی در هزینه¬ها به میزان ملموسی کاهش یافته 
است و همزمان تشکیل سرمایه ثابت ناخالص که 
در سال ۱۴۰۰ با رشد صفر درصدی و در طول دهه 
۹۰ با متوسط رشد ۶.۹- درصد مواجه بود در سال 
۱۴۰۱ به واسطه سیاست¬های حمایتی دولت از 
بخش تولید و مدیریت هزینه تمام شده محصولات 

آن از رشد ۶.۷ درصدی برخوردار گردیده است.  
 تشکیل سرمایه ثابت ناخالص بطور کلی متشکل 
از دو بخش ماشین آلات و ســاختمان است. لازم 

به توضیح است که تشــکیل سرمایه ثابت ناخالص 
بخش های ماشین آلات و ساختمان در سال ۱۴۰۱ 
نسبت به ســال قبل به ترتیب ۱۵.۴ و ۱.۲ درصد 
افزایش یافته اند. علت افزایش تشــکیل ســرمایه 
بخش ماشین آلات در سال ۱۴۰۱ به دلیل افزایش 
همزمان تولید ماشــین آلات داخلی و  همچنین 
واردات کالاهای سرمایه ای است. تشکیل سرمایه 
ثابت ناخالص بخش ساختمان نیز به دلیل افزایش 
همزمان تشکیل سرمایه در بخش های خصوص و 
دولتی محقق گردیده است. خاطر نشان می سازد 
رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در بخش های 
ماشین آلات و ساختمان در سال ۱۴۰۰ به ترتیب 

برابر با ۱۲.۵ و ۷.۱- درصد بوده است.
 در حوزه تجارت خارجی و بر اســاس برآوردهای 
اولیه، صادرات و واردات کالاها و خدمات طی سال 
۱۴۰۱ )به قیمت های ثابت ســال ۱۳۹۵( نسبت 
به ســال قبل به ترتیب از نرخ های رشد ۸.۲ و ۷.۵ 
درصدی برخوردار بوده اند. همچنین در مجموع و 
بر اساس جدول مخارج نهایی در سال ۱۴۰۱، نرخ 
رشد تولید ناخالص داخلی به قیمت بازار ۳.۸ درصد 

برآورد گردیده است.
گفتنی اســت، حســب روال معمــول، داده ها و 
اطلاعات مورد نیاز جهت محاسبه رشد اقتصادی 
از منابع آماری رسمی مربوطه از قبیل وزارت جهاد 
کشــاورزی، وزارت نفت، طرح آماری کارگاه های 
بزرگ صنعتی )اداره آمار اقتصادی بانک مرکزی(، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت نیرو و طرح 
آماری فعالیت های بخش ســاختمانی )اداره آمار 
اقتصــادی بانک مرکزی( دریافت گردیده اســت. 
همچنین در گروه خدمات نیز متناســب با هر یک 
از فعالیت ها، از منابع آماری و شاخص های قیمت 

مرتبط با موضوع استفاده شده است.
در پایان می تــوان چنین عنوان نمــود که تولید 
ناخالص داخلی ایران به قیمت پایه و به قیمت های 
ثابت سال پایه ۱۳۹۵ طی سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
به ترتیب با رشد های ۴.۴ و ۴ درصدی مواجه بوده 
است. در حقیقت اقتصاد ایران طی هشت فصل دو 
سال مذکور به صورت متوالی با رشدهای اقتصادی 
مثبت روبرو بوده اســت. از ایــن رو امید می رود با 
استمرار سیاست های ثبات بخش اقتصادی دولت 
ســیزدهم و بهبود فضای کلی اقتصاد کسب و کار، 
شــاهد تداوم و تقویت روند حاضر و بهبود هر چه 

بیشتر عملکرد فعالیت های اقتصاد کشور باشیم.
عمده ترین منابع آماری به منظور محاســبه اقلام 
هزینه ناخالص داخلی را منابعی نظیر طرح آماری 
بودجه خانوار در مناطق شــهری ایران )اداره آمار 
اقتصادی بانک مرکزی(، پرداختی های خزانه داری 
کل کشــور )وزارت امور اقتصادی و دارایی(، آمار 
صادرات و واردات گمرک جمهوری اسلامی ایران 
و آمار تــراز پرداخت های خارجی کشــور )اداره 
بررسی ها و سیاست های اقتصادی بانک مرکزی( 

تشکیل می دهند.

جزییات رشد اقتصادی سال ۱۴۰۱ اعلام شد

رشد مثبت اقتصاد در هشت فصل متوالی

افزایش سقف تسهیلات برای صنعتی سازها 
وام ساخت مسکن ۸۰۰ میلیون 

تومان شد
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی از افزایش 
۳۵ درصدی سقف تسهیلات مسکن با روش های 
صنعتی خبر داد. پیش از این در ۱۲ شهر سقف وام 
مذکور ۶۰۰ میلیون تومان بود. مهرداد بذرپاش 
وزیر راه و شهرســازی  از افزایش ســقف میزان 
تسهیلات مسکن برای سازندگانی که واحدهای 
مسکونی را به شــکل صنعتی و با بهره مندی از 

روش های دانش بنیان می سازند، خبر داد.
وی در یکی از شــبکه های اجتماعی نوشــت:  » 
باتصویب شــورای پول واعتبارمیزان تسهیلات 
ساخت مســکن به صورت صنعتی ودانش بنیان 
۳۵ درصد افزایش پیداکرد .« پیش از این برای ۱۲ 
شهر تهران، اصفهان، شیراز، مشهد، تبریز، کرج، 
اهواز، بندرعباس، بوشهر، قم، ساری و رشت سقف 
تسهیلات ساخت مسکن برای سازندگان حرفه ای 
که از فناوری نوین هم استفاده کنند، ۶۰۰ میلیون 
تومان به ازای هر واحد بود. با توجه به افزایش ۳۵ 
درصدی سقف تسهیلات، به این ترتیب برای ۱۲ 
شهر ذکر شده وام به ۸۱۰ میلیون تومان افزایش 

می یابد.
با توجه به افزایش وام نهضت ملی مسکن به ۵۵۰ 
میلیون تومان برای سراســر کشور، این احتمال 
وجود دارد افزایش ۳۵ درصدی اعلام شده از سوی 
وزیر راه و شهرســازی فقط مختص به شهرهای 
اشاره شــده نبوده و برای کل کشور باشد. قبل از 
این به سازندگان غیرحرفه ای که از فناوری نوین 
ساخت در پروژه خود بهره بگیرند، ۵۵۰ میلیون 
تومان تسهیلات به ازای احداث هر واحد مسکونی 
پرداخت می شود. بر این اساس در شهرهای مذکور، 
به سازندگان حرفه ای که از فناوری نوین ساختمانی 
اســتفاده نکنند، ۵۰۰ میلیون تومان و به ســایر 
سازنده ها نیز ۴۵۰ میلیون تومان تسهیلات بدون 

سپرده ساخت پرداخت می شود.
در سایر مراکز استان ها و شهرهای بالای ۲۰۰ هزار 
نفر جمعیت، سقف تسهیلات به ترتیبی که برای 
سازندگان گروه اول اعلام شد، با مبالغ ۵۰۰میلیون 
تومان، ۴۵۰ میلیون تومان، ۴۰۰ میلیون تومان و 
۳۵۰ میلیون تومان به ازای هر واحد مسکونی قابل 
پرداخت است. در شهرهای با جمعیت کمتر از ۲۰۰ 
هزار نفر جمعیت، سقف تسهیلات در چهار حالت 
ذکرشــده به ترتیب ۴۵۰ میلیون، ۴۰۰ میلیون، 

۳۵۰ میلیون و ۳۰۰ میلیون تومان است.

افزایــش حجم تجــارت ایران و 
عربستان به ۱5 میلیون دلار

رییس کنفدراسیون صادرات ایران خاطر نشان کرد: 
سال گذشته تجارت ما با عربستان حدود ۴۱ هزار 
دلار بود اما این عدد بعد از بهبود روابط سیاسی به 
۱۵ میلیون دلار رســید. محمد لاهوتی از افزایش 
حجم تجارت ایران با عربستان خبر داد و افزود: سال 
گذشته تجارت ما با عربستان حدود ۴۱ هزار دلار بود 
اما این عدد بعد از بهبود روابط سیاسی به ۱۵ میلیون 
دلار رسید؛ کالاهایی از جمله شمش آهن، فولاد، 
سنگ مرمر به عربستان صادر کردیم. به گفته وی؛ 
عربستان ظرفیت خرید کالاهایی از قبیل خشکبار، 

فرش دستباف، کاشی و سرامیک را نیز دارد.
لاهوتی تنش ها  را مترداف با فرار سرمایه و تنش  
زدایی را هم ردیف با رشــد و شکوفایی اقتصادی 
معرفی کرد و گفت: این واقعیت است که عربستان 
به نوعی رهبری کشورهای حوزه خلیج فارس را به 
عهده دارد و نفوذ این کشور در روابط مثبت و منفی 
ما با دیگر کشــورهای عربی نمود پیدا می کند؛ 
بعد از گسترده تر شــدن دامنه تنش های ایجاد 
شده بین ایران و عربســتان، ایرانیان مقیم دبی با 
مشکلات جدی از جمله افتتاح حساب و چالش 
در فعالیت های اقتصادی مواجه شدند در حالی که 
امارات شریک سوم در صادرات و شریک دوم ما در 
واردات بود. بدون تردید رفع تنش ها و بهبود روابط 
می تواند در گسترش تجارت با کشورهای عربی 

به خصوص امارات متحد عربی تاثیر بگذارد.
رییس کنفدراسیون صادرات ایران با بیان اینکه 
در زمان تحریم ها تجارت خارجی ایران منحصر 
به ۵ کشور شد، تصریح کرد: پیش بینی می شود 
رقم تجارت با عربستان در حدود  ۲ میلیارد دلار 
شود. این فعال اقتصادی ادامه داد: ۵۰ درصد از 
محصولات صادراتی مــا میعانات و محصولات 
پتروشیمی اســت که عربســتان در تولید این 
محصولات رقیب ماست؛ همانگونه که اشاره شد 
آنها خواهان و خریدار کالاهای مصرفی هستند 
اما کالاهای با کیفیت بالا و لوکس می خواهند. 
وی امارات را هاب منطقه در بحث تجارت مجدد 
معرفی و خاطر نشــان کرد: امارات در تسهیل 
روابط تجاری ما با کشــورهای دیگــر در زمان 

تحریم ها موثر بود. 
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پورابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
از ارائه مهلت ۱۰ روزه ســازمان امــور مالیاتی به 

مودیان صنفی خبر داد.
محمدرضا پورابراهیمی، درباره نشست مشترک 
کمیسیون اقتصادی با وزیر اقتصاد و دارایی، هیات 
رییسه اتاق اصناف و رییس سازمان مالیاتی برای 
بررسی مشکلات مربوط به اظهارنامه های مالیاتی 
سال ۱۴۰۲ گفت: نشســت مشترک کمیسیون 
اقتصادی مجلس با میزبانی وزارت امور اقتصادی و 

دارایی با حضور، احسان خاندوزی وزیر امور اقتصاد 
ودارایی برگزار شــد و با توجه به اینکه در سامانه 
مربوط به اظهارنامه های نامــه مالیاتی اصناف و 
بازاریان به دلیل حجم بار و موارد دیگر وقفه وجود 
داشته اســت و خدمات کامل به مودیان صنفی 
ارائه نمی شــود به همین جهت مقرر شد مهلت 
۱۰ روز ه ای با توجه به شــرایط پیش آمده برای 
ارائه اظهارنامه های مالیاتی داده شود که مودیان 
صنفی بتواند با دقت بیشــتر و بــا تراکم کمتری 

در ســاعات و روزهای پایانی برگه اظهارنامه های 
مالیاتی خود را ثبت کنند.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس افزود: تشکیل 
کارگــروه منتخب با حضور نماینده کمیســیون 
اقتصادی، ســازمان امور مالیاتــی و اتاق اصناف 
ایران در استان ها از دیگر مصوبات نشست بود که 
با تشکیل این کارگروه مواردی که مورد اختلاف 
هست به صورت موردی بررسی و به آن رسیدگی 

شود تا حقی از کسی ضایع نشود.

پورابراهیمی افزود:همچنین مقرر شد جلسه ای با 
حضور اعضای کمیسیون اقتصادی و سازمان امور 
مالیاتی و اتاق اصناف ایــران برای اصلاح ضرایب 
مالیاتی تشکیل شود تا با نظر سازمان امور مالیاتی 
مواردی که قابل اصلاح اســت مــورد بازنگری و 
اصلاح قرار بگیرد. گفتنی است این نشست با هدف 
رایزنی پیرامون رفع مشکلات موجود در خصوص 
نحوه محاسبه و صدور اظهار نامه مالیاتی مودیان 

صنفی برگزار شد.

درحالی که در روزهای گذشــته برخی خودروسازان 
به دنبال عرضه مجدد تولیــدات خود در بورس بودند، 
امروز رییس سازمان بازرســی کل کشور آب پاکی را 
روی دســت آنها ریخت و اعلام کرد: اگر خودروسازان 
اقدام به ارائه خودرو در بورس کنند و با قیمتی بالاتر از 
نرخ مصوب به فروش برسد، گران فروشی است و سازمان 

تعزیرات با آن برخورد خواهد کرد.
به گزارش ایرنا، عرضه خودرو در بورس کالا که از چند 
ماه گذشته با حاشیه هایی همراه بود و مخالفت شورای 
رقابت منجر به توقف چند ماهه عرضه این کالا در بورس 
شد. در هفته های گذشته اطلاعیه ای مبنی بر عرضه 
۶۰۰ دستگاه دیگنیتی پرستیژ به بورس کالا منتشر 
شد که از همان ابتدا با حاشــیه هایی همراه و شورای 
رقابت ضمن اعلام مخالفت خود با این اقدام خواستار 

توقف عرضه این کالا به بورس شد.
بنابر جزئیات طرح فروش دیگنیتی پرستیژ در بورس 
کالا، درصد پیش پرداخت سفارش خرید این محصول 
۱۰۰ درصد اعــلام و قیمت پایه ایــن محصول یک 
میلیارد و ۲۹۶ میلیون تومان اعلام شده بود، امابه علت 
غیرقانونی بودن عرضه خودرو در بورس کالا، این اقدام 

متوقف شد.
بنا بر این گزارش، با توجه به راه اندازی سامانه یکپارچه 
خودرو، همه خودروسازان داخل و مونتاژکاران، موظف 
هستند همه تولیدات خود را فقط در سامانه یکپارچه 

و بر اساس نرخ مصوب شورای رقابت، عرضه کنند و به 
فروش برسانند که این اقدام گروه بهمن موتور بر خلاف 

قوانین است.
این در حالی اســت که این خودروســاز مونتاژکار در 
مرحله دوم طرح یکپارچه فروش خودرو هیچ محصولی 
را عرضه نکرد و مدعی بود که خودرو برای عرضه ندارد 
و محصولاتش را به مشتریان در سامانه یکپارچه عرضه 
کردند.  پس از اطلاعیه عرضه دیگنیتی در بورس کالا، 
 شورای رقابت و معاون صنایع حمل و نقل وزارت صمت 
در نامه هایی جداگانه به بهمن موتور، عرضه خودرو در 
بورس کالا را غیرمجاز اعلام کردند و از این شــرکت 
خواســتند عرضه متخلفانه دیگنیتی در بورس کالا را 

متوقف کند.
»سیدمحمدرضا سیدنورانی« رییس شورا و مرکز ملی 
رقابت در نامه ای خطاب بــه مدیرعامل بهمن موتورز 
اخطار داد که عرضه خودرو در بورس اقدامی ضدرقابتی 

و متخلفانه است و باید به سرعت متوقف شود.
رئیس سازمان بازرسی کل کشور نیز در نشست خبری 
خود اعلام کرد: شــورای رقابت تنها مرجع رســمی 
تشخیص رویه های ضد رقابت و مقابله با انحصار کالا و 
خدمات است. این شورا سال ها قبل اعلام کرد که تولید 
و ارائه خودرو در کشــور انحصاری است. سال گذشته 
برخی خودروسازان با هدف افزایش قیمت خودرو اقدام 

به عرضه خودرو در بورس کردند و این اتفاق نیز افتاد.

پس از خروج آمریکا از برجام در اردیبهشــت ســال 
۱۳۹۷، صادرات نفت ایران و به دنبال آن درآمدهای 
ایــن بخش با کاهــش همراه شــد؛ اما بــا روی کار 
آمدن دولت ســیزدهم، صادرات نفت ایران و وصول 
درآمدهای آن، رشدی چشمگیر داشت. رئیس دولت 
قبل مدعی بود »اگر برجام نبود، نمی توانستیم حتی 
یک بشکه نفت بفروشــیم«؛ اما آمارهای منتشرشده 
درباره میزان افزایش صادرات نفت خام ایران نادرست 

بودن این ادعا را ثابت کرد.
با روی کار آمدن دولت سیزدهم، استفاده از راهکارهای 
مختلف برای افزایش فــروش و صادرات نفت با وجود 
تحریم ها در مرکز توجه قرار گرفت تا آنجا که به گواهی 
آمارهای اقتصادی، شرایط صادرات نفت بهبود یافت. 
هنگامی که »جواد اوجی« به عنوان وزیر پیشــنهادی 
نفت دولت سیزدهم به مجلس شورای اسلامی معرفی 
شــد، یکی از برنامه های مهم خود را افزایش فروش و 
صادرات نفت ایران عنوان کرد که از مسیرهای مختلف 

مانند تهاتر با کالا یا سرمایه انجام خواهد شد.
در دی ماه ۱۴۰۰، رئیس دولت ســیزدهم از افزایش 
۴۰ درصدی میزان صادرات نفت خبر داد که با ابراز 
تردید برخی از جمله عبدالناصر همتی روبه رو شــد؛ 
اما جواد اوجی در توئیتی بر اظهارات ســیدابراهیم 
رئیسی صحه گذاشت. وزیر نفت در فروردین ۱۴۰۲ 
در برنامه »شعار ســال« اظهار داشت: سال گذشته 

۱۹۰ میلیون بشــکه نفت بیشتر از سال ۱۳۹۹ و ۸۳ 
میلیون بشکه بیشتر از سال ۱۴۰۰ نفت صادر شد و 
پیش بینی می شود امسال رکوردی تازه در صادرات 

نفت ثبت شود.
وی در ادامــه بیــان کرد: بــا توجه بــه اینکه یکی 
از بخش هــای تأمین کننده نیازهای ارزی کشــور، 
وزارت نفت است، در دولت سیزدهم با وجود تشدید 
تحریم های ظالمانه خوشبختانه به فضل الهی و همت 
همکارانمان در صنایع نفت و گاز کشــور رکوردهای 
مطلوبی در زمینه صادرات نفت خام، میعانات گازی، 

فرآورده های نفتی و پتروشیمی داشتیم.
هرچند برخی رسانه های حامی دولت قبل، در واقعی 
بودن آمار تولید و صادرات نفت ایران تردید می کنند 
و سعی دارند این دســتاورد را بی ارزش جلوه دهند؛ 
اما روزنامــه بلومبرگ در ۲۶ خرداد، در گزارشــی از 
افزایش صادرات نفت خام ایران به بالاترین ســطح 
از ســال ۲۰۱۸ میلادی خبر داد و نوشت: »به گفته 
عده ای از تحلیلگــران از جمله تحلیلگران شــرکت 
کِپلرِ، شرکت اسِ وی بی )یک شرکت مشاوره انرژی 
استراتژیک جهانی واقع در واشینگتن که بر صنعت 
انرژی ایران تمرکز ویژه دارد(، شــرکت افِ جی ای و 
آژانــس بین المللی انرژی، صــادرات نفت خام ایران 
به بالاترین ســطح از زمان اعِمال مجدد تحریم های 

آمریکا در سال ۲۰۱۸ میلادی رسیده است.«

مهلت ۱۰ روزه سازمان امور مالیاتی به مودیان صنفی

رشد چشمگیر صادرات نفت ایران در دولت سیزدهمسازمان بازرسی با عرضه خودرو در بورس مخالفت کرد

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2793 چهار شنبه 31 خرداد ماه

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی گفت: 
سازمان امور مالیاتی همه صنوف را با هم در نظر 
می گیرد در حالی که باید تفاوت صنوف در نظر 

گرفته شود.
اکبر پازوکی در خصوص قیمــت لوازم خانگی 
گفت: قیمت لوازم خانگی کاهــش پیدا نکرده 
است فقط فروشندگان لوازم خانگی سود خود را 
کاهش داده اند. او گفت: در حال حاضر به ما اعلام 
شده است در هر کالا لوازم خانگی مانند یخچال 
۵درصد سود لحاظ شــود یعنی به طوری که ما 
جنس را با نیم درصد قیمت به فروش می رسانیم

رئیــس اتحادیه فروشــندگان لــوازم خانگی 
گفت: هر تولیــد کننده برای خریــد مواد اولیه 
کالا نیازمند دریافت دلار اســت که در این بین 
برای دریافت آن  ســه ماه زمان نیاز اســت که 

در این ۳ ماه  نرخ دلار یــا کالا افزایش پیدا می 
 کند و تولیــد کننده مجبور بــه افزایش قیمت 

خود است.
پازوکی گفت: متاسفانه قیمت های لوازم خانگی 
لحظه ای شده است، در حال حاضر قیمت لوازم 
خانگی قاچاق کاهش پیدا کرده اســت چرا که 
عوارض،گمرک و غیره شامل این کالا نمی شود.

پازوکی همچنین بــا بیان اینکــه صنف لوازم 
خانگی پیشنهاد معافیت برای رقم ۱۰ میلیارد 
تومان را اعلام کرده بود، گفت:اما ســازمان امور 
مالیاتی همه صنوف را با هــم در نظر می گیرد و 
مبلغ معافیت برای همه ۶ میلیارد و ۷۰۰ میلیون 
تومان اعلام شده است. این در حالی است که باید 
تفاوت صنوف و افزایش قیمت محصولات برخی 

از آن ها در نظر گرفته شود.

ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی با بیان اینکه 
مهلت پایــان خرداد بــرای مالیات مشــاغل و 
اصناف تمدید نمی شــود، گفت: تاکنون مالیات 
۳.2 میلیون نفر از دارندگان مشــاغل و اصناف 
تعیین تکلیف شــده اســت. مهــدی موحدی 
بک نظر در مورد خواسته برخی فعالان اقتصادی 
برای تمدید مهلت اظهارنامه مالیات مشــاغل 
و اصناف، اظهار داشــت: ســازمان امور مالیاتی 
فعلًا برنامه ای برای تمدید مهلت ندارد و تا پایان 
۳۱ خرداد  فرصت استفاده از تبصره ۱۰۰ قانون 
 مالیات های مســتقیم با ارائه اظهارنامه مالیاتی 

وجود دارد.
وی گفت: طبــق قانون مهلت ارائــه اظهارنامه 
تا پایان خــرداد و تمدید مهلت فقط به شــرط 
تصویب جلسه شورای هماهنگی سران سه قوه یا 
تصویب مجلس است و فعلًا سازمان امور مالیاتی 
برنامه ای بــرای تمدید مهلت نــدارد بنابراین 
صاحبان مشاغل در فرصت باقیمانده نسبت به 

تعیین تکلیف مالیات خود اقدام کنند.
سخنگوی ســازمان امور مالیاتی  گفت: تا ظهر 
امروز حدود 2.۶ میلیون نفر از صاحبان مشاغل 
فرم تبصره مــاده ۱۰۰ را تکمیل کرده و بیش از 
۶۰۰ هزار نفر اظهارنامــه مالیاتی داده اند که در 
مجموع بیش از ۳.2 میلیون نفر پرونده مالیاتی 
عملکرد آنها برای سال گذشته تعیین تکلیف شده 
اســت که البته تجربه نشان می دهد در روزهای 
آخر حجم مراجعه به ســامانه و ارائه اظهارنامه 
افزایش می یابد. موحدی بک نظر اظهار داشــت: 
سال گذشــته حدود ۳ میلیون و 88 هزار نفر از 

تسهیلات تبصره ۱۰۰ اســتفاده کرده بودند و 
۱.۳۷۰ میلیون نفر هــم اظهارنامه مالیاتی ارائه 
کرده بودند و جمع افراد شــامل تبصره ۱۰۰ و 
اظهارنامه بیــش از 4 میلیــون و 4۵۰ هزار نفر 

بوده است.
به گفته موحدی، تحلیل ها از آمار موجود نشان 
می دهد نیمی از افــرادی کــه در قالب تبصره 
ماده ۱۰۰ آمده اند مالیات آنها صفر شده است، 
یعنی مالیاتی بابت عملکرد ســال ۱4۰۱ خود 
نمی پردازند و کسانی که از طریق سامانه سازمان 
امــور مالیاتی به نشــانی مالیات مــن مراجعه 
کرده اند، یــا از طریق فرم تبصــره ۱۰۰ قانون 
مالیات وارد می شوند که یا مالیات خود را نقدی 
می پردازند یا به صورت اقساطی پرداخت می کنند 
و یا اینکــه اظهارنامه مالیاتی ارائــه می کنند و 
این اظهارنامه مورد رســیدگی کارشناسان قرار 

می گیرد.
دولت برای تســهیل در کار اصناف و مشــاغل 
تصمیــم گرفته کســانی کــه از طریــق فرم 
تبصره ماده ۱۰۰ قانون مالیات های مســتقیم 
وارد می شــوند به راحتی مالیات آنها توســط 
الگوریتم های موجود تشــخیص داده می شود 
که آن را می توانند به دو شکل نقدی و یا اقساطی 
پرداخت کنند و مالیات آنها قطعی می شــود اما 
کســانی که می خواهند اظهارنامــه ارائه کنند 
اظهارنامه آنها مورد رسیدگی کارشناسان مالیاتی 
قرار می گیرد. کل مالیات اصناف و مشــاغل از 
درآمدهــای مالیاتی حدود ۶ درصد اســت اما 

دربرگیری تعداد افراد آنها زیاد است.

سرپرست اداره کل استاندارد اســتان تهران از 
توقیف انواع لــوازم خانگی غیراســتاندارد، در 
بازار »امین حضور« و »نعمت آباد« شــهر تهران 

خبر داد.
به گزارش اداره کل اســتاندارد اســتان تهران، 
»محمدحسین طاهری« در تشــریح این خبر 
افزود: در جریان بازرسی کارشناسان استاندارد 
از واحدهای صنفی مراکز عرضــه لوازم خانگی 
در خیابــان امین حضــور و نعمت آبــاد تهران، 
انواع یخچال و فریزر، کولــر آبی، اجاق گاز، هود 
آشپزخانه، ماشــین لباسشویی، سبزی خردکن 

و سینک ظرفشویی غیراســتاندارد شناسایی و 
توقیف شد. وی با تاکید بر اجباری بودن استاندارد 
فرآورده های مذکور، به شهروندان توصیه کرد: از 
خرید لوازم خانگی و کالاهای غیراستاندارد، به 

بهانه قیمت ارزان خودداری کنند.
این مقام مسوول تاکید کرد: مطابق قانون تقویت 
و توسعه نظام استاندارد، تولید، تمرکز و عرضه 
کالاهای مشــمول اســتاندارد اجباری، بدون 
اخذ پروانه کاربرد علامت اســتاندارد جرم است 
و فروشــندگان محصولات توقیف شــده برای 

رسیدگی به مراجع قضایی معرفی شدند.

رییس ســازمان هواپیمایی گفــت: همزمان با 
شروع تابســتان و افزایش تقاضای سفر، تعداد 
زیادی از هواپیماهای خریداری شده وارد ناوگان 
شد. هم زمان با شناســایی نیاز صنعت هوایی به 
۵۵۰ فروند هواپیما، دولت در گام دومِ توســعه 
ناوگان که در سال گذشــته با خرید ۵۰ فروند 
هواپیما عملیاتی شــد، هواپیماهای جدیدی را 
خریداری کرده اســت که تا چند روز دیگر وارد 

کشور می شود.
در همین راستا »محمد محمدی بخش« رییس 
سازمان هواپیمایی درباره اینکه این هواپیماهای 
وارداتی چه زمانی وارد ناوگان می شــود، گفت: 
هواپیماهای خریداری شــده به تابستان امسال 
می رســد. وی درباره اینکه دولت چه تمهیداتی 
برای پاسخ به تقاضای سفر و حل مشکل کمبود 
صندلی پرواز دارند، افــزود: تقاضای وافری در 
صنعت هوایی وجود دارد و به این تقاضا فقط با 
افزایش ناوگان می توانیم پاسخ دهیم و راهکاری 

جز افزایش ناوگان نداریم.
معاون وزیر راه و شهرسازی با اشــاره به برنامه 
جدید دولــت در خصوص خریــد هواپیماهای 
کارکرده افزود: هواپیماهای خریداری شده وارد 
کشور شده است و تعدادی زیادی از این پرنده ها 
همزمان با فصل سفر و شروع تابستان بعد از پایان 
مراحل رجیستری وارد ناوگان می شود. رییس 
ســازمان هواپیمایی اردیبهشــت امسال وعده 
داد که سیاســت دولت در بخش توسعه ناوگان 
هوایی در سال ۱4۰2 روشــن است و عدد قابل 

توجهی هواپیما پیش بینی شــده تا خریداری و 
وارد کشور شود.

همزمانیِ اعلام این خبر در آستانه شروع سفرهای 
تابستانی و افزایش تقاضا می تواند تا حدودی دوره 
انتظار خرید بلیت را کاهش دهد، چرا که در حال 
حاضر ظرفیت موجود هواپیماها با جمعیت و نیاز 
کشور تطابق ندارد و افزایش 2.۵ برابری تقاضای 
ســفر و کمبود هواپیما، موجب عدم دسترسی 

کافی به امکانِ سفر هوایی شده است.
بر اســاس اعلام معاون وزیر راه و شهرســازی، 
از ابتدای سال گذشــته ۱۰۰ فروند هواپیمای 
زمینگیر شناسایی شــده است که دولت در نظر 
دارد تا برنامه اورهال مجــدداً این پرنده ها را در 
دســتور قرار دهد و وارد چرخه پروازی کند. از 
این مسیر نیز در ســال گذشته وامسال چندین 
فروند هواپیما بعد از چندین سال زمینگیری وارد 
چرخه پروازی شده است. ســازمان هواپیمایی 
طی 2 سال گذشــته اعلام کرده است که برای 
افزایش تعداد صندلی پرواز منتظر احیای برجام 
نمی ماند و افزایش ناوگان را از چند مسیر دیگر 

ادامه می دهد.
بر اساس بخشــی از برنامه که مربوط به خرید 
ناوگان دست دوم می شود، در سال گذشته ۵۰ 
فروند هواپیما با میانگین ســنی ۱۹ سال وارد 
کشور شــدند. دولت برنامه خرید هواپیماهای 
دست دوم را با هدف تقویت ناوگان ایرلاین ها در 
دستور کار دارد و مذاکرات برای افزایش خرید در 

دستور کار است.

    رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران با بیان اینکه 
دغدغه مردم پرداخت کمیســیون املاک نیست 
تاکید کرد: دغدغه مردم افزایش قیمت مسکن و 
افزایش اجاره آپارتمان است. دولت با سیاست هایي 
مانند کاهش نرخ کمیســیون املاک و راه اندازي 
سامانه املاک و مستغلات قصد دارد بازار را به یک 
ساماندهي برساند، اما ساماندهي بازار با کاهش نرخ 

کمیسیون املاک صورت نخواهد گرفت.
کیانوش گودرزي، رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
تهران در پاسخ به اینکه آیا با کم کردن کمیسیون 
مشاوران املاک قیمت ملک کنترل شد و اینکه گفته 
مي شود مجلس قرار است قانون دریافت کمیسیون 
توسط املاکي ها را تغییر دهد بیان کرد: نزدیک به 
۳۰ سال پیش مشاوران املاک ۱ درصد کمیسیون 
دریافت مي کردند که در آن زمان قیمت مســکن 
هم افزایش پیدا نمي کرد و دولتمردان و جامعه هم 
مشاوران املاک را مقصر گراني مسکن نمي دانستند.

وي ادامه داد: در چند سال اخیر به بهانه کمیسیون، 
حق الزحمه مشــاورین املاک هر دو سال یکبار 
کاهش پیدا کرده است. مشاورین املاک هرچقدر 
قیمت مسکن ثابت باشد یا پایین بیاید به نفعشان 
است. براي اینکه با ثبات بازار مردم تمایل بیشتري 
براي خرید و فروش دارند و این به درآمد مشاورین 
کمک مي کند. هر چقدر که قیمت ها افزایشي باشد 
رکود کاري ایجاد مي کند، بنابراین مشاورین املاک 
به هیچ عنوان به بهانه اینکه درآمد بیشتري کسب 

کنند، موافق افزایش قیمت ها نیستند.
رئیس اتحادیه مشــاوران تهران افزود: مشاوران 
املاک مالیات، بیمه و کلــي هزینه هاي دیگري 
مثل هر کسي در زندگي پرداخت مي کنند و فقط 
نصف مبلغ کمیســیون قرارداد را از دفاتر املاک 
دریافت مي کنند. اگر تعداد دفعاتي که این عزیزان 
قرارداد مي نویسند مشاهده شود، حتي به اندازه 
یک کارمند ساده درآمد کسب نمي کنند. پس با 
توجه به این تورمي کــه در جامعه وجود دارد اگر 
کمیسیون مشــاوران املاک از این هم کمتر شود 
قطعا در حقشان ظلم خواهد شد. ضمن اینکه کم 
کردن حق کمیسیون املاک باعث کاهش قیمت 

مسکن نشده است.
گودرزي با تاکید بر اینکه مشاوران املاک نمي توانند 
مقصر اصلي در افزایش قیمت مسکن باشند افزود: 
البته به صورت محدود ممکن است بعضي از دفاتر 
املاک در افزایش موردي قیمت مسکن تاثیر گذار 
باشند. آنچه که باعث افزایش قیمت مسکن شده 
تورم است که هر ساله افزایش پیدا مي کند و باعث 
بالا رفتن هزینه سبد زندگي مردم شده است. مالک 
ها قیمت هاي آپارتمان ها را در اپلیکشن هایي مثل 
دیوار مشاهده مي کنند و خودشان قیمت گذاري مي 
کنند و به املاکي ها اعلام مي کنند. مشاوران املاک 

چون قیمت هاي اعلامي از سوي خود مالکان را به 
خریداران معرفي مي کنند، اینجا مقصر شناخته مي 
شوند وگرنه مشاورین املاک هیچ تاثیري در افزایش 

قیمت مسکن ندارند.
وي افزود: زماني، مشاوران املاک بودند که قیمت 
آپارتمان ها را مشــخص مي کردند و قیمت گذار 
بودند و ما شاهد بودیم که قیمت مسکن به صورت 
منطقي افزایــش پیدا مي کرد، امــا امروز قیمت 
گذاري مسکن در دست فضاي مجازي و اپلیکیشن 
هاي مختلف اســت و قیمت ها از دست مشاوران 
املاک خارج شده است. مردم عادت کرده اند که 
در اپلیکیشن هاي مختلف و فضاي مجازي قیمت 
اعلام کنند و حتي ما شاهد هســتیم که عده اي 

قیمت سازي هم انجام مي دهند.
گودرزي تاکید کرد: این مشاوران املاک هستند 
که کمترین قیمت ها در فضاي مجازي را بررسي 
میکنند و بعد در پلتفرم هایي مثل دیوار آگهي مي 
کنند. رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران گفت: 
به زودي اپلیکشــن املاک راه اندازي مي شود و 
امیدوارم بتوانیم کمک حال دولت و مردم باشیم. 
این اپلیکیشن از برنامه هاي موجود به مراتب بهتر 

است و قطعا کمک حال مردم مي شود.
وي در ارزیابي عملکرد و تاثیر راه اندازي ســامانه 
املاک و مستغلات از سوي وزارت راه و شهرسازي 
بیان کرد: این که عده اي کاغذ ســفید را به جاي 
قرارداد در ســامانه املاک و مســتغلات ثبت مي 
کنند را تایید نمي کنــم، چون خودم این موضوع 
را ندیدم، اما اتحادیه مشاوران املاک در سال 8۷ 
زماني که هیچ کدام از مســئولان حوزه مسکن به 
فکر نبودند، براي شفافیت ساماندهي قراردادها و 
قانون مداري، سامانه املاک و مستغلات را طراحي 
کردند. همان زمان هم قرار بود کــه بعد از اینکه 
این سامانه راه اندازي شد ما با بسیاري از نهادها و 
سازمان هایي که ارتباط مستقیمي در حوزه مسکن 
دارند، ارتباط مســتقیم برقرار کنیم تا مشاوران 
املاک بتوانند مسئولیت قانوني خود را اجرا کنند. 
به هر دلیل این اتفاق نیفتاد و یکسري در آن سال ها 
همکاري نکردند. گودرزي ادامه داد: در هر صورت 
امروز دولت سیزدهم که بسیار پر کار است و ترک 
فعل دولت هاي قبلي هم بر دوش این دولت است، 
همین سامانه املاک و مستغلات را راه اندازي کرده 
و با تمام حوزه هاي املاک ارتبــاط برقرار کرده و 

قصد دارد به نوعي ساماندهي کند.
وي تاکید کرد: این ســامانه از دیدگاه دولت شاید 
براي تنظیم موقت بازار مســکن موثر باشــد؛ اما 
اشکالات حقوقي، امنیتي و اجتماعي هم خواهد 
داشت. مهمترین ایراد این ســامانه این است که 
اهلیت افراد را نمیتواند تشخیص دهد و ما شاهد 
باشــیم که این قرارداد به غیر واقعي در ســامانه 

ثبت شــده و افراد حقیقي اصلا وجود ندارند. این 
ها مسائلي است که اگر پیگیري نشود، فردا شاکي 
هاي زیادي به وجود خواهد آمد و قوه قضائیه درگیر 
مسائل پیچیده اي خواهد شــد. حاصل یک عمر 
زندگي مردم یک آپارتمان اســت و آنها به راحتي 
نخواهند پذیرفت که حاصل یک عمر زندگي خود 

را در اختیار یک سامانه قرار دهند.
گودرزي افزود: ۱۵۰ هزار مشاور املاک داریم که 
با خانواده هاي این عزیزان بین 2 تا ۳ میلیون نفر 
خواهند شــد. معتقدم با راه اندازي این سامانه به 
جز اینکه اصلا از نظر حقوقي مشکل دارد، در کار 
مشاوران املاک هم اختلال ایجاد مي کند. رئیس 
اتحادیه مشاوران املاک تهران تصریح کرد: افرادي 
که سامانه املاک و مستغلات را راه اندازي کردند به 
بعضي مسائل مهم و جزئیات دقت نکردند. دوستان 
توضیح بدهند که خریدار و فروشنده و یا مستاجر 
و مالک چگونه یک آپارتمــان را پیدا کنند. ما کلا 
دو پلتفرم در کشور داریم. یعني شما جمعیت 2 تا 
۳ میلیون نفري را در نظر نگرفتید و دو سایت راه 
اندازي کردید و فقط براي آنها درآمد ایجاد کردید .
وي افزود: اصلا مردم از کجا باید این آپارتمان ها را 
مشاهده و پسند کنند؟ از نظر مشاعات ، خیابان و 
هر موضوعي که مربوط به اجاره یا خرید مي شود 
در این ســامانه در نظر گرفته نشده است و اینکه 
طرفین به املاک ها مراجعه کنند و مشاوران فایل 
ها را به آنها نشان دهند و مستاجر و مالک، یا خریدار 
و فروشنده بروند در یک سامانه قرارداد را بنویسند، 

ظلم به مشاوران املاک است.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران در خصوص 
گفته هایــي مبني بر تصویــب قانوني در مجلس 
شوراي اسلامي براي تغییر دوباره نرخ کمیسیون 
مشــاورین املاک بیان کرد: من هــم این خبر را 
شــنیده ام. حق الزحمه مشاوران املاک بر اساس 
درصدي از قیمت معامله ملک است؛ ولي آنها قصد 
دارند نرخ حق الزحمه مشاوران املاک را از طریق 
دیگري بر اساس ارزش مالیاتي ملک تعیین کنند. 
بنده اطلاع ندارم که مجلس مي خواهد نرخ حق 
الزحمه مشاوران املاک را کم و یا زیاد کند. من از 
قانونگذاران مي خواهم آنچه را که به عنوان نرخ حق 
الزحمه مشــاوران املاک مصوب مي کنند از نرخ 
فعلي کمتر نباشد و بر اساس سبد زندگي و تورم 
ایجاد شود که این قشر دو ،سه میلیون نفري را هم 

به قشر ضعیف تبدیل نکنند.
گودرزي با شایعه خواندن پدیده اي به نام پشت بام 
خوابي اظهار کرد:چه در ســال هاي گذشته که در 
اتحادیه بودم و چه در حال حاضر، با توجه به گزارش 
میداني بازرس ها در مناطق و چه گزارش مشاوران 
املاک در مناطق مختلف تهران این موضوع را تایید 
نکردند و صحت ندارد، بنده هم این خبر را تایید نمي 

کنم و هرکسي این مسأله را بیان کرده شایعه است و 
اعتباري ندارد. رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران 
در پاسخ به اینکه گفته میشود بعضي از املاکي هاي 
شمال تهران با دلار و ارزهاي دیجیتال آپارتمان و 
ملک هاي کلنگي خرید و فروش مي کنند گفت: من 
بعید مي دانم که این مسئله در املاکي هاي تهران 
اتفاق افتاده باشــد. چون طبق قانون نظام صنفي 

معاملات ملکي باید با وجه رایج مملکت باشد.
گودرزي در بخشي از صحبت هاي خود در خصوص 
راه اندازي ســایت درگاه ملي مجوزها نیز گفت: 
وقتي این سامانه راه اندازي شد، اصناف در جلسه 
اي که با آقاي ســیاح مجري این طرح داشــتند، 
نسبت به درگاه ملي مجوزها به ایشان انتقاد کردند 
و آقاي سیاح هم قبول کردند که اشکالاتي وجود 
دارد و رفع خواهند کرد. هیچکس مخالف سرعت 
بخشیدن به دریافت مجوز نیســت؛ اما بعضي از 
آموزش ها را لازم دارنــد، تخصصي کار مي کند و 
براي ارائه جواز نیاز به بازرسي دارند. مسئله مهم این 
است که در این سامانه متراژ محل کسب قید نشده 
و هرشخصي مي تواند با هر متراژ و یک جواز کسب 
و کار فعالیت کند. ما دوست داریم که در اتحادیه ها 
آن امضاي طلایي به قول بعضي از دوستان که البته 
ما ندیدیم را بردارند، اما نباید در نظارت، مدیریت 
و آن حرکت راهبردي که اتحادیه بر مجموعه هاي 
زیردست و اعضاي صنفي خودش باید داشته باشد، 

خللي ایجاد شود.
وي ادامه داد: وقتي افــرادي که مجوز دریافت مي 
کنند از ابتدا اصلا اتحادیه را نمي شناســند و جواز 
را از یک سامانه دریافت کردند چگونه ما مي توانیم 
نظارت بر فعالیت آنها داشته باشیم. از نظر من براي 
اینکه مشکلي ایجاد نشود ابتدا و انتهاي دریافت جواز 
باید اتحادیه باشــد. درباره صنف اتحادیه مشاوران 
املاک، مسئولان وزارت راه و شهرسازي قول داده 
اند که براي دریافت جواز یک بازنگري انجام دهند تا 

مشاوران املاک براي جواز به مشکلي نخورند.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران در پایان از 
کاهش قیمت مسکن در ماه هاي آینده خبرداد و 
گفت: با توجه به افزایش غیرمنطقي و سرسام آوري 
که قبل سال در حوزه مسکن داشتیم، قدرت خرید 
مردم کاهش پیدا کرده اســت و در بازرسي هایي 
که انجام دادیم ، مشــاهده شده که قیمت مسکن 
در مناطق شمالي شهر کاهش پیدا کرده و قیمت 
اجاره بها هم در اکثر مناطق شمالي ثبات پیدا کرده 
اســت. در مناطق جنوبي و متراژ هاي کوچک تر 
قیمت مسکن تقریبا به ثبات رسیده است. تصور 
مي شــود که اگر اتفاق خاصي در ماه هاي آینده 
رقم نخورد و با کاهش قیمت دلار و... قیمت مسکن 
در ماه هاي آینده کاهش خواهد یافت و یا حداقل 

ثبات داشته باشد.

برابــر گزارش هــا از زمان 
اســتقرار دولت سیزدهم تا 
پایان ســال گذشته بیش از 
28۰ هزار فقره مجوز مشاغل 
خانگی صادر شده که رشد 
2۰۰ درصدی نسبت به دوره های قبل را نشان می دهد 
و طی این مدت زنان سهم بالایی از دریافت تسهیلات 

اشتغال خانگی را به خود اختصاص داده اند.
در حال حاضر اشتغال خانگی سهم بسزایی در تولید 
ناخالص داخلی بسیاری از کشــورهای توسعه یافته 
داشــته و از ارزش افزوده بالایی برخوردار است. شیوه 
اشــتغال خانگی و زنجیره اتصال تولیدات خانگی در 
کشورهای توسعه یافته از درون خانه ها و در قالب انعقاد 
قرارداد کار میان واحدهای بزرگ و متوسط تولیدی 
جریان می یابد. علیرغم آنکه سهم مشاغل خانگی در 
کشور ما در حدو ۳ تا 4 درصد پیش بینی می شود در 
کشورهای توسعه یافته بین 2۰ تا 2۳ درصد اشتغال 

متعلق به مشاغل خانگی است.

به گفته کارشناسان بازار کار راه اندازی کسب و کارهای 
خانگی مزایای بسیاری دارد که سرمایه گذاری اندک، 
هزینه پایین و بهره وری بــالا از جمله این مزیت ها به 
شمار می رود. بر همین اساس تمرکز بر موضوع اشتغال 
خانگی به عنوان یکی از برنامه های مهم وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در حوزه ایجاد اشتغال در دستور 

کار قرار گرفته است.
سال گذشــته مبلغ ۳۰۰۰ میلیارد تومان تسهیلات 
مشــاغل خانگی در بودجه ۱4۰۱ اختصاص یافت و 
پرداخت تسهیلات مشاغل خانگی نسبت به دولتهای 
گذشته ۱۰۰ درصد افزایش پیدا کرد. در همین راستا 
محمود کریمی بیرانوند - معاون توسعه کارآفرینی و 
اشتغال وزارت کار از صدور 28۰ هزار فقره مجوز مشاغل 
خانگی از ابتدای دولت سیزدهم تا پایان سال ۱4۰۱ 
خبر داده است. آنطور که وی گفته این میزان صدور 
مجوز نسبت به دوره مشابه قبل رشد 2۰۰ درصدی 
داشته و طی این مدت ۱۶۰ هزار شغل ایجاد شده است.
به گفته معاون اشــتغال وزارت کار امسال از مجموع 
2۱8 هزار مجوز صادر شده در حوزه مشاغل خانگی 8۰ 
درصد متعلق به بانوان بوده و منجر به راه اندازی کسب 

و کار خانگی شده است. کریمی بیرانوند گفت: امسال 
با کمک و همکاری بانک مرکزی مبلغ 4۰۰۰ میلیارد 
تومان تسهیلات برای توسعه مشاغل خانگی درنظر 
گرفته شده که نسبت به سال قبل از رشد ۳۵ درصدی 

برخوردار بوده است.
سال گذشــته مبلغ ۳۰۰۰ میلیارد تومان تسهیلات 
برای راه اندازی مشــاغل خانگی اختصاص یافت و با 
کمک بانک مرکزی و بانکهای عامل بیش از ۹۰ درصد 
تسهیلات مذکور پرداخت و برای نخستین بار 2۹۰۰ 
میلیارد تومان از تسهیلات جذب شد. امسال نیز طبق 
اعلام بانک مرکزی در صورتی که تا پایان مهر ماه ۷۰ 
درصد تسهیلات مشــاغل خانگی جذب شود، منابع 
جدیدی از سوی بانک مرکزی اختصاص خواهد یافت. 
رشد مجوزهای مشاغل خانگی در راستای سیاست های 
دولت مردمی مبنی بر تسهیل راه اندازی کسب و کار 
خانگی صورت گرفته و تلاش شده با ایجاد زیرساخت ها 
و فراهم کردن مشوق های لازم، متقاضیان کسب و کار 
خانگی در کمترین زمان ممکن مجوز خود را دریافت 
کنند و از تسهیلات پیش بینی شده مشاغل خانگی 

بهره مند شوند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

صدور مجوز مشاغل خانگی در دولت سیزدهم ۲۰۰ درصد رشد داشته است

تسهیل راه اندازی کسب و کارهای خانگی 
سود قیمتی لوازم خانگی کاهشی بوده است

پرونده مالیاتی 3.2 میلیون نفر از اصناف و مشاغل تعیین تکلیف شد

توقیف لوازم خانگی غیراستاندارد در تهران

ورود هواپیماهای مسافری جدید به ناوگان هوایی

شرایط ایجاد ثبات در بازار کار 
حمید حاج اسماعیلی کارشناس اقتصادی

دولــت در دوره هــای مختلف در صــدد ایجاد 
راهکارهایــی بــرای حل مشــکل بیــکاری و 
 اشــتغالزایی در کشــور بــوده و در این راســتا 
طرح های مختلفی را ارائه کرده اســت. اما کمتر 
از این راه حل های می تــوان به عنوان یک طرح 
کارگشــا یاد کرد. هر چند مســئولان در برخی 
 از دوره ها ســعی کــرده انــد با بــه کارگیری 
ظرفیت های بخش خصوصی و واگذاری تسهیلات 
مالی یا اعتباری علاوه بر رونق تولید به مشــکل 
بیکاری کمک کند، اما به صورت واقعی موثر نبوده 
است و نتوانسته است به امنیت شــغلی افراد و 

افزایش بهره وری در این زمینه اضافه کند.
اگر مشکلات در حوزه اقتصاد و بازار کار برطرف 
شود می تواند شرایط اقتصادی را برای کارگران 
بهتر و عرضه و تقاضا در بازار کار را متوازن کند. 
همچنین اگر بازار تقویت شود و فضای اشتغال 
کشــور بهبود یابد کارگری که شغل خود را از 
دست بدهد می تواند به راحتی به کارگاه دیگر 

مراجعه کند و مشغول کار شود.
از سوی دیگر باید امکان حمایت های اجتماعی 
و جانبی از نیروی کار وجود داشته باشد. وجود 
تشــکل های کارگری برای حمایت از کارگر 
ضروری است تا به راحتی از محل کارشان اخراج 
نشوند.اگر تشکل کارگری و امکان حمایت از 
نیروی کار نباشد حفظ اشتغال چه معنایی دارد؟ 
باید در کنار ایجاد فرصت های شــغلی، حفظ 
اشتغال هم داشته باشــیم تا به جمعیت بیکار 

کشور اضافه نشود.
تقویت بیمــه بیکاری نیز باید در دســتور کار 
قرار بگیرد. با توجه به آن که عزم جدی وجود 
ندارد که بتوان قراردادهای موقت را دائمی کرد 
پیشنهاد می شود که پرداخت بیمه بیکاری را 
تقویت و تلاش کنیم قراردادها مکتوب شوند، 
چون طبق قانون بحث قراردادهای شفاهی هنوز 
مد نظر است و بعضاً هیات های تشخیص و حل 
اختلاف و دادگاه های کار این مسأله را همچنان 
به رسمیت می شناسند و این مسأله باعث شده 
که داوری و رسیدگی به چالش های روابط کار 
دچار مشکل شود. بنابراین معتقدم کتبی کردن 
قراردادها در ماده ۷ قانون کار باید اصلاح شود تا 

به امنیت شغلی نیروهای کار کمک کند.

۱۵۰ هزار مشاور املاک داريم

کاهش قیمت مسکن در ماه هاي آینده
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فناوری و 
اطلاعات

شرایط حمایت بنیاد ملی نخبگان از المپیادی ها و رتبه های برتر کنکور
معاون مستعدان و آینده ســازان بنیاد ملی نخبگان گفت: دارندگان مدال المپیاد و 
رتبه های برتر آزمون های سراسری در صورتی  که در رشــته های اولویت دار ادامه 

تحصیل دهند، از حمایت هایی مانند حق الزحمۀ ماهانه برخوردار می شوند.
به گزارش بنیاد ملی نخبگان، سیدمحمدصادق موحد، معاون مستعدان و آینده سازان 
بنیاد ملی نخبگان در مراسم تقدیر از مدال آوران المپیادهای ملی دانش آموزی در 
سال 1401 که در دانشگاه صنعتی شریف برگزار شد، با اشاره به طرح حمایت از جذب 
استعدادهای برتر در رشته  های اولویت دار کشور، گفت: دارندگان نشان  های طلا، نقره و 
برنز کشوری در المپیادهای ملی دانش آموزی ادبیات، ریاضی، زیست، شیمی، فیزیک، 
کامپیوتر و نجوم، با معرفی باشگاه دانش پژوهان جوان، دارندگان رتبه های 1 تا 100 
آزمون های سراسری ورود به مقطع پایۀ دانشگاه در گروه های آزمایشی علوم ریاضی 
و فنی، علوم تجربی، و علوم انسانی و دارندگان رتبه های 1 تا 50 آزمون های سراسری 
ورود به مقطع پایۀ دانشگاه در گروه های هنر و زبان های خارجی، مشمولان این طرح 
هستند. وی افزود: در صورتی که فرد مشمول در یکی از رشته های اولویت دار کشور 
ادامه تحصیل دهد، هم از حق الزحمۀ ماهانه برخوردار می شود و هم می تواند زیر نظر 
یک استاد خبره، از سبد توانمندسازی و حمایتی برای طی کردن مسیر حرفه ای و 
علمی خود بهره مند شود. علاوه بر آن، اگر فرد در ارزیابی سالانه پویایی خود را حفظ 

کند، می تواند بدون شرکت در کنکور، در مقطع بالاتر ادامه تحصیل دهد.
موحد با اشــاره به حمایت ها در بخش دانشــجویی، اظهار داشــت: کمک هزینۀ 
توانمندســازی، در ابتدای هر ســال تحصیلی با درخواســت و ارائه برنامه سالانۀ 
توانمندسازی آموزشی، پژوهشی، فناورانه، نوآورانه و فرهنگی مشمول طرح، توسط 

استاد راهبر به بنیاد ملی نخبگان و با تأیید بنیاد ملی نخبگان پرداخت می شود.
معاون مستعدان و آینده سازان بنیاد ملی نخبگان با اشــاره به تنوع تسهیلات، افزود: 
برگزیدگان پس از دانش آموختگی از تسهیلات ویژه از جمله خدمت نظام وظیفه تخصصی 
که در قالب آن با انجام طرح پژوهشی یا فعالیت فناورانه، نهایتاً کارت پایان خدمت خود را 
دریافت می کنند. موحد با اشاره به تسهیلات اعطایی برای اشتغال مشمولان این طرح، 
ادامه داد: اگر فرد بعد از دانش آموختگی بخواهد در یک شرکت دانش بنیان مشغول به 
فعالیت شود، یا بخواهد کسب وکار دانش بنیان نوپایی راه اندازی کند، از تسهیلات مربوطه 
بهره مند می شود. همچنین آن دسته از افرادی که با حفظ پویایی تا مقطع دکتری ادامه 
تحصیل دهد، تا یافتن شغل مطلوب خود، از تسهیلات ویژه ای از جمله حمایت از گذراندن 
طرح پسادکتری، تسهیلات جذب به عنوان عضو هیئت علمی دانشگاه ها، بهره مند شوند. 
وی در پایان ضمن تأکید بر این که بنیاد ملی نخبگان، حمایت ویژه از تحصیل مستعدین 
برتر در رشته های علوم پایه و علوم انسانی را در دستور کار خود دارد، گفت: این طرح با 
توافق سه جانبه بنیاد ملی نخبگان، وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و معاونت علمی، 

فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور، اجرا می شود.

آخرین خبرها از ارائه سیم کارت به گردشگران خارجی
ارائه سیم کارتی خاص به گردشگران خارجی جهت دسترسی بهتر به برخی پلتفرم 
های خارجی از چندی پیش دوباره توسط مسئولان مطرح شد و وزیر میراث فرهنگی و 
گردشگری در جدیدترین اظهاراتش اعلام کرد که در کمیسیون های مسئول رسیدگی 
به این موضوعات شرکت کرده و درباره ضرورت این موضوع توضیح داده است و فکر 

می کنند یک اقناع عمومی صورت گرفته است.
طی سال های گذشته بحث اختصاص سیم کارت به گردشگران از سوی مسئولان 
مطرح و درباره این نوع از سیم کارتها و تفاوتشان با سایر سیم کارت های دیگر گفته 
شده بود که این سیم کارت به دو زبان انگلیسی و عربی اطلاعات مربوط به جاذبه های 
گردشگری ایران را در اختیار استفاده کنندگان قرار می دهد، به اینترنت دسترسی 

آسان تری دارد و دارای مالتی مدیا، GPS و با قابلیت یک Handbook است.
اکنون بار دیگر این موضوع برای دسترسی بهتر و آسان گردشگران به برخی از پلتفرم 
های خارجی به صورت جدی تر مطرح شده است؛ اگرچه در ابتدا اعلام شد این اقدام 
در حد پیشنهاد بوده و درباره آن هنوز تصمیم گیری نشده است اما عزت الله ضرغامی- 
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی- همچنین در این باره تاکید کرد 
گردشگران خارجی باید حداقل خدمات را دریافت کنند و بعضی دوستان تحلیل می 
کنند که چرا گردشگر خارجی به ایران نمی آید که دلایلی دارد که یکی از مهمترین 

نیازهای آنها اینترنت و سکوهای بین المللی و خارجی است.
در نهایت وی اعلام کرد که رایزنی های لازم را انجام می دهند و بر این باور است که باید 
سیم کارت مناسب برای رفع نیاز گردشگران تامین شود  و این کار استدلال دارد نه 
تنها برای آنها )گردشگران خارجی( بلکه برای مجموعه های اصلی در کشور که خدمات 
مسافری می دهند باید این ظرفیت برای آنها فراهم شود. بنابراین پس از پیشنهادی 
که این مقام مسئول ارائه کرد، موضوع در کمیته های مربوطه که مسئول رسیدگی 
هستند، بررسی شده و ظاهرا تا حد زیادی مورد تصویب قرار گرفته است و در آن زمان 

اظهار امیدواری کرد که نتیجه طی روزهای آینده اعلام می شود.
در همین رابطه اخیرا وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در یک گفت 
و گوی رادیویی، بیان کرده است که در این مورد ما، معتقدیم که باید حداقل خدمات 
گردشگری به گردشگران داده شود. وی متذکر شد: فقط هم بحث سیم کارت بدون 
فیلتر نیست و به نظر بنده، این موضوع جاافتاده و کارشناسان هم پذیرفتند. ما در 
کمیسیون های مسئول رسیدگی به این موضوعات نیز شرکت کردیم و توضیح دادیم 
و فکر می کنم یک اقناع عمومی صورت  گرفته است. به گفته او کسانی که این خدمات 
را در داخل کشور به گردشگران خارجی می دهند، تا زمانی که سکوهای داخلی ما 
عمومیت پیدا می کند - که ما دعا می کنیم این اتفاق بیفتد و وزیر ارتباطات هم در 
شورای  عالی فضای مجازی گزارش خوبی دادند - باید بتوانند این خدمات را ادامه 
دهند؛ چون نباید گردشگری ما دچار مخاطره شود. ضرغامی در آخر گفت ما در حال 

پیگیری هستیم که این کار انجام شود و امیدواریم به زودی محقق شود.

توافق آلمان و اینتل برای کارخانه ۱۰ میلیارد یورویی
آلمان و اینتل توافقی را منعقد کردند که بر اساس آن، این شرکت آمریکایی، یارانه 
به ارزش 10 میلیارد یورو )10.۹ میلیارد دلار( برای یک تاسیسات تولید نیمه رسانا 
در شرق این کشور دریافت خواهد کرد. مراسم امضای این توافق در برلین با حضور 
اولاف شولتس، صدراعظم آلمان و پت گلسینگر، مدیرعامل اینتل، برگزار خواهد شد.

در بیانیه دولت آلمان، جزئیات این توافق نیامده و تنها گفته شده که این توافق توسط 
خورخه کوکیز، مشاور اقتصادی ارشد شــولتس و کیوان اسفرجانی، نائب رئیس و 
مدیر عملیات های جهانی و مدیرکل بخش تولید، زنجیره تامین و فعالیت های اینتل، 
امضا خواهد شد. اینتل در ابتدا توافق کرده بود این تاسیسات در شهر ماگدبورگ با 
۶.۸ میلیارد یورو کمک دولتی ساخته شود اما ساخت این کارخانه را به دلیل موانع 
اقتصادی، به تعویق انداخت. به گفته منابع آگاه، توافق جدید شامل کمک معمول در 

قالب یارانه مالی و همچنین سقف قیمت برای انرژی است.
تحت ریاست گلسینگر، اینتل برنامه توسعه عظیمی را آغاز کرده است تا برتری خود 
در صنعت نیمه رسانا را بازیافته و قطب های تولید برای قطعات مهم که در حال حاضر، 
در شرق آسیا متمرکز هستند را متنوع کند. ماگدبورگ پس از این که پیشنهاد بهتری 
نسبت به پایگاه های دیگر در اروپا داد، به بخش مهمی از برنامه های اینتل تبدیل شد 
اما این پروژه پس از افزایش شدید قیمت انرژی و هزینه ساخت و ساز و مصالح، به مانع 
برخورد کرد. به گفته منابع آگاه، اینتل در ابتدا برآورد کرده بود که پروژه ماگدبورگ، 1۷ 
میلیارد یورو هزینه خواهد داشت اما اکنون انتظار دارد ۳0 میلیارد یورو برای آن هزینه 
کند. بر اساس گزارش بلومبرگ، مانند اکثر پروژه هایی که بر اساس قانون تراشه های 
اتحادیه اروپا، کمک مالی دولتی دریافت می کنند، اینتل انتظار دارد حدود 40 درصد 

از هزینه هایش را با دریافت یارانه، تامین کند.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان، برنامه های این 
معاونــت را بــرای ایجاد 10 
ابرشرکت طی سه سال آینده 
تشریح کرد. روح الله دهقانی 
فیروزآبادی با اشاره به برنامه معاونت علمی برای ایجاد 
10 ابرشــرکت یا یونیکورن طی ۳ سال آینده گفت: در 
راستای تحقق این موضوع ۳ برنامه در دستور کار قرار 

دارد.
نخســتین برنامه، ایجاد و پیگیری پروژه های پیشران 
اســت. ما در معاونت علمی تا الان ۲۶ ابرپروژه تعریف 
کردیم که انجام دادن این پروژه ها عمومــاً بر پایه قرار 
گرفتن چند شرکت کنار یکدیگر است چون ابر شرکت 
وقتی ایجاد می شود که چند شــرکت کوچک کنار هم 

قرار بگیرند.
دهقانی افزود: همچنین در بســتر قانون جهش تولید 

و شعار سال گذشــته، یک ســری موافقت نامه هایی 
با دســتگاه های بزرگ کشــور مثل نفت، کشــاورزی 
و پتروشــیمی منعقد شــد برای اینکه منابع شــأن را 
در راستای حل مســائل شــان بیاورند. مثلًا با وزارت 
نفت برای 15 قلــم تجهیــزات توافق نامــه ای انجام 
شــد. اینهــا پروژه هــای بزرگی هســتند کــه برای 
 عملیاتی شدنشــان، لزوماً باید مجموعه هــا کنار هم 

قرار بگیرند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان با اشــاره به 
برنامه ســوم این معاونت گفت: در مناســبات خارجی 
با توجه به شــرایط کشــور به دنبال این هســتیم که 
شرکت های مشترک با شــرکای خارجی ایجاد کنیم 
که هویت مشــارکت کننده در آن شــرکت ها، هویت 
کنسرسیومی داشته باشد. مثلًا برای اینکه در بازار فلان 
کشور مشارکت کنیم، شرکت های ما کنسرسیوم شوند 

و در بازارهای خارجی سهم دار شوند.
وی بیان کرد: بنابراین برای ایجاد ابرشرکت ها، ۳ بستر 
نیاز داریم که عبارت اســت از حمایت های بزرگ تحت 
عنوان پروژه های پیشران، پروژه های دستگاه ها و صنایع 

بزرگ و حمایت از خط صادراتی ویژه. این سه برنامه به 
عنوان بزرگترین ابزارهایی است که ما داریم خط گذاری 
می کنیم . این ابزارها به صورت خودکار، مجموعه ها را 
تشویق می کند که کنار هم قرار بگیرند و کنسرسیومی 

کار کنند و این اتفاق، نقطه شروع ابرشرکت شدن است.
دهقانــی در پایــان گفت: ایــن شــرکت ها باید غول 
فناوری کشور شوند تا ســایر شرکت های دانش بنیان و 

استارت آپ ها را به حرکت درآورند.

معاون علمی رئیس جمهور خبر داد؛

ایجاد ۱۰ ابرشرکت طی سه سال آینده
News kasbokar@gmail.com

یک شرکت دانش بنیان ایرانی موفق شد روان کارهای 
صنعتی خاص را متناسب با صنایع سیم و کابل کشور 
تولید و تجاری ســازی کند. به گزارش معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری،   سعید 
سلیمانی مدیرعامل شرکت دانش بنیان فنی مهندسی 
کیمیا فرآیند نقش جهــان با بیان اینکــه هدف این 
مجموعه ارتقای دانش صنعت روانکاری کشور است؛ به 
معرفی فعالیت های این مجموعه در زمینه دستیابی به 
دانش فنی و تولید روانکارهای صنعتی خاص پرداخت 
و گفت: این شرکت؛ تولیدکننده تخصصی روانکارهای 
فرآیند کشش مورد اســتفاده در صنعت تولید سیم و 
کابل با کیفیت بسیار بالا و قابل مقایسه با محصولات 

اروپایی است.
وی درخصوص محصولات تولید شــده در این شرکت 

اظهار داشت: روغن ماشین، روغن کشش سیم و مفتول 
آلومنیوم، روغن انتقال حرارت HT، روغن توربین تی 
 ،H روغن حل شــونده تراش، روغن هیدرولیک اچ ،T
روغن هیدرولیک با شاخص گرانروی بالا HV، روغن 
 ،G روغــن دنده صنعتی ،Hz هیدرولیک بدون روی
روغن گردشی CI، روغن کمپرسور )هوا( CO از جمله 

محصولات ارائه شده هستند.
این فناور ادامه داد: روانکار ژله ای که در صنعت فلزکاری 
و فولاد کاربرد دارد، محصول دانش بنیان این شرکت 
است و تولید آن به عنوان یک حل شونده منجر به حل 

چالش های مصرف کننده برای این کارکرد شده است.
سلیمانی با یادآوری اینکه این محصول نمونه داخلی 
ندارد، خاطرنشان کرد: از آنجایی که تنوع حل شونده ها 
بالا است مصرف و تولید متنوعی هم دارند ولی محصول 
دانش بنیان این شرکت بسیار خاص است و قیمت بسیار 
پایین نســبت به نمونه های خارجی با همان کیفیت 
و خدمات پس از فروش مناســب؛ آن را از نمونه های 

خارجی متمایز می کند.
وی از اشــتغالزایی برای ۲5 نفر به طور مستقیم خبر 
داد و گفت: با توجه به حلقه های ایجاد شده توسط این 

مجموعه، این عدد برای اشــتغال غیر مستقیم بسیار 
بالاتر است.

مدیرعامل شرکت فنی مهندسی کیمیا فرآیند نقش 
جهان با تاکید بر اینکه حمایت هــای معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری منجر 
به رشد شرکت های دانش بنیان می شود، گفت: حدود 
10 سال است که در این حوزه فعالیت می کنیم و جزو 
اولین شرکت هایی هســتیم که محصول دانش بنیان 
 تولیــد کردیم و دانــش فنی محصولاتمــان تکمیل 

شده است.
سلیمانی یادآور شــد: نقش معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در موضوع سرمایه 
درگردش و همچنین گسترش بازار خارجی و صادرات 

بسیار پررنگ بوده است.

دبیر ستاد توسعه فناوری های مواد و ساخت پیشرفته معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری از 

تدوین برنامه ای ویژه در جهت محرومیت زدایی خبر داد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، صادق صادق زاده در جریان بازدید 
از نمایشــگاه آبادیران ضمن اشاره به اهمیت برگزاری 
چنین رویدادهایی در حوزه توســعه فناوری های روز 
اظهار کرد: ستاد توســعه فناوری های مواد و ساخت 

پیشــرفته به عنوان یکی از بازوهــای فکری و اجرایی 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان در راستای 
تحقق ماموریت های ستاد و در جهت محرومیت زدایی 
برنامه ویژه ای را تدوین کرده که به زودی ابلاغ و اجرا 
خواهد شد. وی همچنین تصریح کرد: توسعه فناوری 
ساخت افزایشی در راســتای نقش آفرینی در انقلاب 
صنعتی چهارم و کاربرد آن در مناطق محروم منجر به 
محرومیت زدایی پایدار در برخی از مناطق کشور می 

شود. صادق زاده با اشاره به اهمیت فناوری های نوظهور 
و خصوصا ساخت پیشرفته اذعان کرد: در آینده نزدیک 
و با همت نهادهای مرتبط تــلاش خواهیم کرد زمینه 

رشد و شکوفایی این مهم را فراهم کنیم.
دبیر ستاد فناوری های مواد و ساخت پیشرفته معاونت 
علمی افزود: مشاهده شــرکت های فعال در نمایشگاه 
آبادیران که با مدل شبکه سازی نیروی کار در مناطق 
محروم و ساخت قطعات با فناوری ساخت افزودنی را در 

دستور کار خود دارند موجب دلگرمی و انگیزه مضاعف 
ما برای سرعت بخشیدن به طی این مسیر خواهد شد.

نمایشــگاه فناوری هــا و محصــولات محرومیت زدا 
)آبادیران( طی روزهای ۲۳ تا ۲5 خرداد در محل مصلی 
بزرگ امام خمینی )ره( و با مشارکت ۲۸ دستگاه و نهاد 
دولتی و خصوصی فعال در زمینه محرومیت زدایی از 
جمله بنیاد مستضعفان، کمیته امداد امام خمینی)ره( 

و ستاد اجرایی فرمان امام)ره( برگزار شد.

گوگل با ویژگی مخفی در بخش تصاویر و مپس خود به 
موقعیت مکانی کاربر دسترسی می یابد. به نظر می رسد 
گوگل که با روش های مختلف به حریم خصوصی کاربر 
نفوذ می کند، یک ویژگی مخفی داخل ابزارهای عکس 
و نقشه خود دارد که هنگام دسترسی به آن شبیه نقشه 
آب و هوا است اما در واقع نشــان می دهد کاربر در چه 
اماکنی حضور داشــته، چه زمان در آنجا بوده و در آن 

مکان چه تصاویری ثبت کرده است.
این امر نشان می دهد گوگل همچنان هر قدم کاربر را 
با داده های مکان یابی و غیره ردیابی می کند. در مقابل 

برخی از پرطرفدارترین ابزارهای نقشه و ذخیره عکس را 
برای کاربران فراهم می کند. برای اطلاع از این امر کافی 
است کاربر به بخش تنظیمات عکس گوگل برود، سپس 
اپ گوگل فوتــوز را باز کند، در بخــش انتهایی گزینه 
جستجو را بزند و زیر بخش »مکان ها« می تواند اماکنی 
که با عکس های وی مرتبط هستند را ببیند. در همین 
بخش می توان مشاهده کرد که نقشه تمام تصاویری که 

در نقاط خاصی ثبت شده اند را نشان می دهد.
ایــن امر نشــان می دهد گــوگل می توانــد از طریق 
تصاویر اطلاعات فــرد را ردیابی کند. ســرویس ها و 

اپلیکیشن های گوگل بیشتر اوقات از کاربر می خواهند 
مجوزهای متعدد مانند دسترسی به دوربین دستگاه و 
گالری تصاویر را بدهد تا بتواند قابلیت های مختلفی را 

فراهم کند.
کاربر با اعطای این مجوزها به گــوگل اجازه می دهد 
داده های تصاویر را تحلیل و فراوری کند و به این ترتیب 
کاربر به جمع آوری داده ها کمک می کند. البته این امر 
زمانی اتفاق می افتد که در بخــش تنظیمات قابلیت 
دسترســی به مکان برای تصاویر روشــن شده باشد. 
هرچند راهی برای خاموش کردن قابلیت وجود دارد، 

اما هنوز هم موقعیت مکانی تصاویر را نشان می دهد که 
فقط کاربر آنها را می بیند.

برای حذف موقعیت مکانی از یک تصویر کافی اســت 
کاربر روی عکس کلیک کند، ســپس روی قسمت ۳ 
نقطه در بالا سمت راســت عکس ضربه بزند و گزینه 
»موقعیــت تقریبــی« زیرعکس را بیابــد. در مرحله 
بعد باید روی آیکــون مداد کلیــک و گزینه »حذف 
موقعــت مکانی« را انتخــاب کند. بــه همین ترتیب 
 فرد می تواند در صورت تمایــل موقعیت مکانی خود 

را به عکسی بیفزاید.

معاون حکمرانی الکترونیک و هوشمندســازی نظام اداری 
سازمان اداری استخدامی کشور از بیکاری 40 درصد دانش 
آموختگان دوره کارشناسی مهندسی رایانه در کشور بر اساس 
آمار سال ۹۹ خبر داد. دکتر محمدرضا عطاردی در همایش 
ملی مدیران فناوری اطلاعات، امنیت فضای مجازی و مراکز 
آپای های دانشگاه ها، موسسات آموزشی، پژوهشی و فناوری 
که در دانشگاه الزهرا در حال برگزاری است با بیان اینکه در 
منابع و مصارف در بودجه سالانه، منابع مالی بانک های کشور و 
غیره ناترازی وجود دارد، گفت: در کشور ما این ناترازی ها زیاد 
است به طوریکه این ناترازی در عرضه و تقاضای نیروی انسانی 

در حوزه هوشمندسازی نیز وجود دارد.
وی با بیان اینکه آمار سال ۹۹ نشــان می دهد 40 درصد 
دانش آموختگان مقطع کارشناسی مهندسی رایانه بیکار 
هستند، گفت:  وضعیت دانش آموختگان کارشناسی ارشد 
این رشته کمی بهتر است که حدود ۳4،۳5 درصد می شود. 
این درحالی اســت که بیکاری دانش آموختگان فناوری 
اطلاعات در کل اروپا ۷ درصد است. این وضعیت  نشان می 

دهد ما نیازمند اصلاحات در این بخش هستیم.
وی ادامه داد: مساله بعدی که با آن مواجه هستیم کشش 
و تقاضا در رشته های فناوری اطلاعات و حقوق است. این 
رشته در داخل و خارج بازار بسیار خوبی دارد که به دلیل 
ماهیت این رشته هاست و می توان در این رشته دورکاری 
کرد، بر همین اساس بخشــی از افراد آماده بازار کار دیگر 
تمایلی ندارند در بــازار داخلی فعالیت کنند چرا که بدون 

حضور در دستگاه ها درآمد بهتری را کسب می کنند.
به گفته وی، بازار داخل دو بخش خصوصی و دولتی دارد و 
گرفتاری ما اینجا بیشتر است، دولت از نظر رقم پرداختی که 
می تواند به این افراد ارائه کند در مضیقه است و رقابتی هم 

با بخش خصوصی ندارد بنابراین در همین بخش گرفتاری 
داریم که باید به این مساله اندیشیده شود. این مقام مسئول 
افزود: من به رئیس جمهور هم اعــلام کردم اگر برای این 

مساله فکر اساسی نشود دچار مشکل می شویم.
وی با ارائه گزارشــی اعلام کرد: گزارشی که ارائه می کنم 
برنامه هایی  اســت که بعد از تصویب برنامه هفتم به آن 
سمت حرکت خواهیم کرد. در واقع ما در سه بخش جذب، 
نگهداشت، ساختار و تشــکیلات نیازمند تحول هستیم. 
عطاردی با تاکید بر اینکه در موضوع جذب، نگاه ســنتی 
کافی نیست، گفت: اخیرا که آزمون استخدام آموزگاری 
برگزار شد 500 هزار نفر شرکت کرده بودند در حالی که 
ما بیش از 1۷،1۸ هزار نفر نیاز نداشتیم. اگر برای IT چنین 
آزمونی برگزار شود مطمئنا شــرکت کننده آن بسیار کم 
خواهد بود آن هم به دلیل عرضه و تقاضاســت که باید در 
اینجا تدبیر کنیم. وی گفت: بر این اساس برای اولین بار شیوه 
آزمون در این حوزه را در سازمان اداری استخدامی کشور 
تغییر دادیم و اولین آزمون اختصاصی این حوزه را در بخش 

هوشمندسازی برگزار خواهیم کرد.
عطاردی ادامه داد: معضل بعدی  منابع آزمون بود که خیلی 
مرتبط به حوزه های فناوری نبود برای همین ضریب ها را تغییر 
دادیم و جذب کارشــناس در این حوزه را از محدودیت چند 
رشته خارج کردیم. وی به مساله جذب کارشناسان فناوری 
اشاره کرد و گفت: جذب از دو مسیر می تواند صورت گیرد اولا 
اینکه منتظر باشید تا دانشگاه ها با سهمیه ای که دارند نیروها 
را جذب کنند یا اینکه از مسیر نخبگی جذب شوند چراکه سال 
گذشته یک توافق نامه ای را با بنیاد ملی نخبگان منعقد کردیم 
که دانشــگاه ها علاوه بر ظرفیتی که دارند از مسیر نخبگی 

بتوانند کارشناسان خود را جذب کنند.

وزیرارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: امیدواریم تا هفته 
دولت، شــاهد پوشــش صد درصدی فیبر نوری منازل و 
کســب وکارها در همه شهرهای استان گلســتان و ارائه 

سرویس در شهرستان گرگان باشیم.
به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، عیسی زارع 
پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در جلســه هفتگی 
با اســتانداران برای پیگیری پروژه ملی فیبر نوری منازل 
کسب وکارها و بررسی وضعیت ارتباطی استان های کشور، 
گزارشی از وضعیت ارتباطی استان گلستان ارائه کرد و با 
اشاره به تعداد ۹۳۶ روســتای بالای بیست خانوار در این 
استان گفت: تاکنون نزدیک به ۹۶ درصد روستاهای بالای 
بیست خانوار استان گلستان به شــبکه ملی اطلاعات و 

اینترنت پرسرعت و پایدار متصل شده اند.
وی افزود: از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون در این استان 
4۲ روستای بالای بیست خانوار به شبکه ارتباطی متصل 
شده اند و حدود 4 درصد روستاهای باقی مانده )۳4 روستا( 
نیز تا پایان امسال به اینترنت پرســرعت و پایدار متصل 

خواهند شد.
زارع پور ادامه داد: همچنین برای بهبود کیفیت و پایداری 
شبکه ارتباطی در روستاهای استان گلستان نیز فیبر نوری 
روستایی در دستور کار قرار گرفته است که در فاز نخست 
بیش از 1۲0 کیلومتر فیبر نوری ابلاغ شده که تاکنون بیش 
از ۷۸ درصد آن اجرایی شده که با این اتفاق ۶ شهرستان 
و 15۳ روستای استان تحت پوشش قرارگرفته اند که در 
ادامه این روند و در فاز دوم نیز ۲۸۲ کیلومتر در دست اقدام 

قرار می گیرد.
وزیر ارتباطات با اشاره به پوشش جاده ای در استان گلستان 
گفت: طول جاده های اصلی و فرعی استان 1۷00 کیلومتر 

است که تاکنون ۹۶.۲۸ درصد از تعهدات وزارت ارتباطات 
برای ایجاد پوشش ارتباطی محقق شده است. وی در ادامه با 
اشاره به پروژه ملی فیبر نوری منازل و کسب وکارها و میزان 
پیشرفت آن در استان گلستان گفت: برای پروژه ملی منازل 
و کسب وکارها با معرفی اپراتور دوم در استان، کار به سرعت 
آغاز شده و اکنون با ۳۶1 کیلومتر حفاری و لوله گذاری ۲1 

شهرستان استان تحت پوشش کامل قرارگرفته اند.
زارع پور با تقدیر از توجه ویژه اســتاندار گلســتان به این 
پروژه ملی گفت: با پیگیری های مســتمری که استاندار 
محترم برای راهبری این پروژه داشته اند، اکنون می توان 
این استان را به عنوان یک الگوی نمونه در این پروژه ملی و 
راهبری معرفی کرد. هر چند هنوز در برخی از شهرستان ها 
و شهرهای استان موانعی وجود دارد که برای رفع آن باید 

تلاش بیشتری صورت بگیرد.
وزیر ارتباطات ضمن تقدیر از اپراتور دوم در استان به عنوان 
مجری طرح بابت سرعت و پیشرفت پروژه ملی فیبر نوری 
منازل و کسب وکارها در استان گلستان گفت: در کنار ایجاد 
پوشش در استان حتماً باید نسبت به موضوع اتصال و ارائه 
سرویس نیز توجه شود تا مردم با تجربه سرعت های چند صد 
برابری نسبت به اینترنت های فعلی، طعم شیرین فناوری 

را احساس کنند.
وی افزود: اگرچه بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته 
در این پروژه، امسال را سال ایجاد پوشش فیبر نوری منازل 
و کســب وکارها تعیین کرده ایم و تلاش داریم به میزان ۸ 
تا 10 میلیون پوشش در سراسر کشور ایجاد کنیم اما در 
کنار آن، نباید نسبت به موضوع ارائه سرویس به مردم بی 
توجه ای شود و حتماً باید میزان ارائه سرویس به مردم را 

نیز افزایش داد.

دستاوردی دیگر از دانش بنیان های ایرانی؛

نیاز صنعت کشور به روان کارها تامین شد

برنامه ویژه ستاد توسعه فناوری های مواد و ساخت برای محرومیت زدایی

جاسوسی گوگل از موقعیت مکانی کاربران افشا شد

تکمیل پوشش فیبر نوری استان گلستان تا هفته دولتبیکاری ۴۰ درصد دانش آموختگان کارشناسی مهندسی رایانه
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سبکزندگي

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و 
صادركنندگان صنايع نســاجي با بيان 
اينكه با برگــزاري دومين نمايشــگاه 
تخصصي پوشاك ايران قصد داريم تابوي 
بي كيفيتــي كالاي ايراني را بشــكنيم، 
گفت: بايد از هنر و توليد ايراني حمايت شــود و مردم با اعتماد به 
توليدكنندگان داخلي از كالاهاي ايراني داراي شناسنامه و استاندارد 

استفاده كنند. 
مهدي يكتا با اعــام اينكه اعمال تعرفه ترجيحــي براي واردات 
محصولات نساجي ترك به ايران به ضرر توليد داخل است، گفت: 
درصورت حمايت از صنعت نساجي امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
مهدي يكتا در يك نشست خبري با انتقاد از انعقاد قرارداد اعمال 
تعرفه ترجيحي براي واردات محصولات نســاجي تركيه به ايران، 
اظهار داشت: صنعت پوشاك ايران طي سال هاي اخير رشد مناسبي 
نداشته و حجم واردات و قاچاق به كشــور بالا بوده است، عاوه بر 
اين، ركود پس از افزايش نرخ ارز نيز اوضاع را بدتر از قبل كرده است. 
وي تصريح كرد: تعرفه واردات پوشــاك به كشور 100 درصد بود 
كه با توجه به قرار گرفتن پوشاك در گروه دهم كالايي، اين تعرفه 
به 200 درصد رســيد و حال نيز با اعمال 40 درصد تخفيف بابت 
تعرفه ترجيحي، تعرفه اعمالي براي واردات محصولات نساجي 120 

درصد خواهد بود. 
 يكتا بــا بيــان اينكه بــازار پوشــاك ايــران يــك بــازار 7 تا 
8 ميليارد دلاري است، افزود: 80 درصد نياز بازار از طريق واردات 
تامين مي شود و يك بازار 5 ميليارد دلاري به واردات اختصاص دارد. 
وي با بيان اينكه تعرفه ترجيحي شامل واردات ماشين آلات نساجي 
نمي شود، گفت: اين تعرفه شامل واردات نخ فرش، پارچه، پوشاك 

و فرش ماشيني است. 
به گفته دبير اتحاديه توليدكنندگان محصولات نساجي، طي 2 سال 
اخير ظرفيت توليد كارخانه هاي نساجي و پوشاك كشور به نصف 
رســيده و اعمال تعرفه ترجيحي واردات نيز اين ظرفيت را بازهم 

كاهش خواهد داد. 
وي با اشاره به بالا بودن هزينه توليد در ايران، گفت: توليدات ايراني 
در محصولات باكيفيت متوســط به بالا به راحتــي قابل رقابت با 
محصولات خارجي است اما اين رقابت در زمينه توليدات با كيفيت 
متوسط به پايين، بســيار سخت اســت زيرا حجم زيادي كالاي 

استوك و درجه دوم از تركيه و چين به ايران وارد مي شود. 
وي توضيح داد: حدود 60 تا 70 درصد پوشاك خارجي از چين و 
30 تا 40 درصد نيز از تركيه به كشور وارد مي شود و توليد كنندگان 
خارجي از مشــوق هاي قابل توجهي براي صادرات محصول خود 

برخوردار هستند. 
يكتا در پاسخ به اين سوال كه با توجه به كاهش قيمت نفت و لزوم 
افزايش صــادرات غيرنفتي و براي جلوگيري از خــروج ارز در اثر 
اعمال تعرفه ترجيحي واردات پوشــاك، چه اقدامي براي افزايش 
صادرات مي توان انجــام داد، گفت: در حال حاضر با مشــكل بالا 
بودن حجم قاچاق محصولات نســاجي به كشور روبه رو هستيم و 
درواقع توليد كننده داخلي براي صادرات ابتدا بايد با رقباي خارجي 

خود رقابت كند. از طرفي هر چقدر تامين نياز بازار داخل از طريق 
توليدات ايراني افزايش يابد، از خروج ارز جلوگيري خواهد شد. 

وي ادامه داد: براي بهبــود صادرات بايد روابط سياســي ايران با 
كشورهاي ديگر بهبود يابد و حمايت هايي مانند جوايز صادراتي از 

طرف دولت به توليد كنندگان اعطا شود. 
وي افزود: در حال حاضر توليد كنندگان ترك از ماليات 18 درصدي 
معاف هستند و ضمن برخورداري از جوايز صادراتي، با مشكل نقل 
و انتقال پول به كشورهاي ديگر نيز روبه رو نيستند و به همين دليل 
صادرات نساجي و پوشاك تركيه به 25 ميليارد دلار رسيده است. 

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و صادركننــدگان صنايــع 
نســاجي تصريح كرد: در ايــران در بهترين شــرايط در ســال 

88 ميــزان صادرات پوشــاك كشــور بــه 250 ميليــون دلار 
 رســيد اما در حــال حاضر ايــن رقم 30 تــا 35 ميليــون دلار

 است. 
وي ادامه داد: كل صادرات صنعت نساجي نيز در سال 88 معادل 
775 ميليون دلار بود امــا پس از ايجاد برخــي محدوديت هاي 

بين المللي، اين عدد كاهش پيدا كرد. 
به گفته يكتا، با توجه به ظرفيت نصب شــده در صنعت نســاجي 
درصورت حمايت از اين صنعت امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
وي در ادامه با اشاره به برگزاري دومين نمايشگاه تخصصي پوشاك 
ايران در 12 تا 15 بهمن ماه، گفت: اين نمايشگاه در فضاي 3 هزار 

مترمربعي و با حضور بيش از 50 توليد كننده پوشاك داخلي برگزار 
مي شود. 

يكتا ادامه داد: همزمان با اين نمايشگاه، نمايشگاه پوشاك تركيه 
نيز در ايران برگزار مي شــود كه براي برگزاري آن تبليغات زيادي 
صورت گرفته و وزارت صنعت نيز از برگزاري اين نمايشگاه حمايت 

كرده است. 
وي با بيــان اينكــه بيــش از 70 درصد بــازار پوشــاك ايران 
بــه محصــولات وارداتــي اختصــاص دارد، گفت: عمــده اين 
كالاها به صــورت قاچــاق بــه كشــور وارد مي شــوند و بيش 
 از 50 درصــد آنها بــه چين و بعــد از آن نيــز به تركيــه تعلق

 دارند. 

ضرر توليد كنندگان داخلي از تعرفه ترجيحي واردات محصولات نساجي ترك

تابويبيكيفيتيكالايايرانيشكستهميشود

در حالي كه معدن فيروزه نيشــابور 
بزرگ ترين معدن فيروزه جهان است، 
سنگ هاي درخشــان اين معدن به 
نــام و كام ترك ها در جهــان تجارت 
مي شود. همچنين به دليل نبود علم، 
هنوز با فناوري قديمي و با استفاده از مواد منفجره، عمليات 
اســتخراج صورت مي گيرد كه باعث كاهش ارزش اين سنگ 

گران بها مي شود. 
در حال حاضــر 4 ميليارد تــن ذخيره ســنگ هاي تزئيني 
در ايــران وجود دارد كه ســالانه بيــش از 13/5ميليون تن 
توليد دارند. ايران بعد از هند و برزيل، ســومين توليد كننده 
ســنگ هاي تزئيني قلمداد مي شود و ســابقه درخشاني در 
اين حوزه به ويژه فيروزه نيشــابور دارد، ســنگ هاي تزئيني 
در تمام استان هاي ايران از جمله آذربايجان شرقي، اصفهان، 
آذربايجان غربي، خراســان جنوبي و رضوي، فارس، مركزي، 
همدان، سيســتان و بلوچســتان و زنجان يافت مي شود. با 
اين وجود تجارت فيروزه ايراني از قديم الايام در تركيه انجام 
مي شــد و از همان زمان تاكنون نام »توركيوس« را در جهان 
كسب كرده است. در همين راستا بهروز برنا، معاون اكتشاف 
سازمان زمين شناسي و اكتشــافات معدني به ايسنا گفت: 6 
ذخيره ســنگ هاي قيمتي و نيمه قيمتي در ايران وجود دارد 
 كه مهم ترين معدن سنگ هاي قيمتي ايران مربوط به فيروزه

 نيشابور است. 
وي با بيــان اينكه ايــران در زمينــه  ســنگ هاي قيمتي و 
نيمه قيمتي به رتبه اي در جهان دست نيافته است، اظهار كرد: 
كشف فيروزه توسط كشــور هاي ايران و مصر بوده و با وجود 
اينكه ايران يكي از مهم ترين كاشــفان فيــروزه بوده، اكنون 

فيروزه ايراني به نام تركيه رقم خورده است. 

  ارزش افزوده ۱۳۰۰ برابري 
درحالي كه بزرگ ترين معدن فيــروزه جهان به جهت فقدان 
علم هنوز با تكنولوژي قديمي و با استفاده از مواد منفجره به 
استخراج مشغول بوده و از اين رهگذر صدمات جبران ناپذيري 
را به معدن وارد مي آورد، در كشورهايي همچون آمريكا و هند 
كه معادن آنها از لحاظ كيفيت در مقابل فيروزه نيشابور حرفي 
براي گفتن ندارد، اســتخراج با روش هاي علمي باعث شــده 
تا هر روزه شــاهد ارزش افزوده در محصولات استخراج شده 
آنها باشيم. اســتفاده از انفجار براي استخراج فيروزه نيشابور 
باعث وارد آمدن آســيب به رگه هاي فيروزه و شكسته شدن 
و كوچك تر شدن ســنگ هاي فيروزه اي به دست آمده شده 
است، به گونه اي كه استخراج سنتي فيروزه موجبات كاهش 
شــديد قيمت اين محصول با ارزش را فراهم آورده اســت. 
آمريكا توانسته اســت با اســتفاده از تكنولوژي پيشرفته در 
اســتخراج فيروزه و بازاريابي مناسب، ســنگ فيروزه معادن 
آريزونا را كه از نظر كيفيت قابل مقايســه با ســنگ فيروزه 
نيشابور نيســت تا 30 برابر قيمت در جهان به فروش برساند 

و اين در حالي اســت كه با اســتفاده از تكنولوژي هاي نوين 
 در هنگام اســتخراج و بازاريابي مناســب، فيروزه نيشابور تا 

1300 برابر قيمت سنگ خام ارزش گذاري خواهد شد. 

  مصرف ۹۰ درصدي فيروزه در داخل كشور
با وجود اينكه از فيروزه نيشــابور به عنــوان بهترين فيروزه 
جهان نام برده مي شــود اما مصرف ۹0 درصدي آن در داخل 
كشور و محدود شــدن صادرات اين كالا به صورت توريستي 

موضوعي اســت كه بايد از ســوي متوليان اين بخش مورد 
توجه قرار گيرد. در ســنگ هاي خام فيروزه معمولا در 2 نوع 
اصلي، فيروزه عجمي و فيروزه شجري دسته بندي مي شوند و 
از آنجايي كه تراش فيروزه به ظرافت بالايي نياز دارد مهارت 
فيروزه تراشان نيز در مرغوبيت و در نتيجه تعيين قيمت اين 
سنگ نقش اساسي دارد. قيمت ها بســته به اندازه و كيفيت 
ســنگ متفاوت بود، به گونــه اي كه قيمت اين ســنگ ها از 
 حدود 5 هزار تومان شروع شــده و در برخي موارد به حدود 

40 ميليون تومان نيز مي رسد. 

  عوامل موثر در قيمت فيروزه
4 فاكتور در تعيين قيمت فيروزه موثر اســت كه در ابتدا بايد 
به رنگ آن اشاره كرد، به گونه اي كه شفافيت و پررنگ تر بودن 
بودن رنگ آبي فيروزه يكي از مهم ترين عوامل تعيين قيمت 
اســت. دومين فاكتور، يك دستي سنگ اســت كه اصطاحا 
در سنگ فيروزه به آن پاكي گفته مي شــود. همچنين سايز 

سنگ نيز ديگر عامل تاثيرگذار در تعيين قيمت است كه سايز 
بزرگ تر به معناي قيمت بيشتر خواهد بود. آخرين فاكتور نوع 
تراش است كه بســته به ظرافت و دقت به كار گرفته شده در 
تراش سنگ روي قيمت تاثير مستقيم دارد. البته بايد توجه 
داشت كه تمامي اين عوامل در تعيين قيمت سنگ موثر است 
اما قيمت گذاري فيروزه بر اساس اســتاندارد خاصي صورت 
نگرفته و تمام قيمت ها به صورت تجربي و با درصدي خطا از 

سوي گوهرشناس انجام مي گيرد. 

سهم اندك بازارهاي صادراتي از معادن فيروزه

تجارتفيروزهايايرانبهكامتركها
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کشاورزي

مديــركل دفتــر بهبــود كيفيــت، 
فــرآوري و توســعه بــازار آبزيــان 
ســازمان شــيلات گفــت: دربــاره 
اينكــه برخــي از مصرف كننــدگان 
محصــولات  بــالاي  قيمــت  از 
فرآوري شــده گله دارند، اضافه كرد: زماني كــه براي توليد 
محصولــي جديــد ســرمايه گذاري هايي شــود و روي اين 
محصــول اقداماتي صــورت بگيــرد، آن را محصــول داراي 
 ارزش افــزوده بالاتر مي گوينــد كه اين محصــولات قيمت 

بالاتري هم دارند. 
عيسي گلشاهي با اشاره به اينكه ما هر كيلوگرم قزل آلاي كامل 
را در بازار به قيمت ۱۳ تــا ۱۴ هزار تومان خريداري مي كنيم، 
اضافه كــرد: زمان پاك كــردن اين ماهي درصــدي از آن به 
 شكل سر، دم، استخوان و غيره دورريز مي شــود اما ما بدون 
در نظر گرفتن اين موضوع به نظرمــان مي آيد اگر اين ماهي 
فيله و به قيمت هر كيلوگرم ۱۹ هزار تومان عرضه شود خيلي 
گران است. وي افزود: در حالي كه اگر هزينه دستمزد، زماني كه 
براي پاك كردن ماهي صرف شده، دورريزهايي كه ديگر وجود 
ندارد و راحتي مصرف اين محصولات را در نظر بگيريم متوجه 
 مي شــويم كه محصولات مذكور خيلي هم مقــرون به صرفه 

هستند. 

تيلاپياسرانهمصرفآبزيانرادرايرانبالاميبرد
گلشاهي با بيان اينكه افزايش توليد محصولات فرآوري شده به 
كاهش قيمت تمام شده آنها كمك مي كند، اضافه كرد: موضوع 
بعدي در كنار تنوع محصول اين است كه بتوانيم ماهي را به عنوان 
يك محصول ذائقه پسند و اقتصادي در فرهنگ مردم جا بيندازيم. 
اگر اين اتفاق رخ دهد با توجه به اينكه سرعت رشد مصرف مان 
نسبت به ميانگين جهاني بالاتر است، به سرعت مي توانيم خود 
را به ميانگين هاي جهاني در زمينه مصرف آبزيان برسانيم. وي 
با بيان اينكه در اين راستا مي توان روي توليد محصولات داراي 
ارزش افزوده كار كــرد، ماهي ها را طعم دار كــرد و غيره، اظهار 
داشت: ايجاد تنوع گونه اي بيشتر و فراهم آوردن بستري كه مردم 
به راحتي بتوانند به انواع آبزياني كه برايشان قابل پسندتر است، 
دسترسي پيدا كنند از جمله اين موارد است. گلشاهي ادامه داد: به 
عنوان مثال ماهي تيلاپيا يكي از ماهي هايي است كه سبب شده 
سرانه مصرف آبزيان در كشور با سرعت بيشتري افزايش يابد و 

 ميزان توليد آن تا سال ۲۰۳۰ در جهان به حدود ۱۵ ميليون تن 
مي رسد.  وي با بيان اينكه كيفيت لاشــه اين ماهي به گونه اي 
است كه به راحتي مي تواند با مرغ كه خاصيت طعم پذيري بالايي 
دارد، رقابت كند، گفت: علاوه بر اين ماهي شانك كه حدودا از يك 
ماه و نيم پيش وارد بازار شــده تقريبا خصوصياتي مانند تيلاپيا 
دارد اما جزو گروه ماهيان دريايي آب شــور محسوب مي شود. 
گلشاهي، ميزان مصرف سرانه محصولات شــيلاتي در كشور 
را حدود 8/۵ كيلوگرم و نصف مقاديــر بين المللي اعلام كرد و 
 اظهار داشت: آمار بين المللي مصرف سرانه محصولات شيلاتي 
۱6/8 كيلوگرم اســت.  وی با بيان اينكه مقايســه عدد مصرف 
سرانه آبزيان در كشور با عدد ميانگين جهاني، مقياس درستي 
نيســت و براي اينكه بگوييم مردم ايران ماهي خور هســتند يا 
خير، اظهار داشت: مردم يك كشور به آن نوع پروتئين حيواني 
گرايش پيدا مي كنند كه در كشورشــان بيشتر توليد مي شود، 
به عنوان مثال ميزان مصرف ســرانه آبزيان در كشــوري مانند 
مالديو كه درآمد ســرانه بالايي ندارد، حدود ۱۲۰ كيلوگرم در 
 سال اســت چراكه ماده پروتئيني قابل دسترس در آنجا چيزي 

جز آبزي نيست. 

30درصدازپروتئينمصرفيبايدازآبزيانتامين
شود

گلشاهي با اشاره به تنوع توليد پروتئين حيواني در كشور افزود: 
در ايران گوشت قرمز و مرغ توليد مي شود، ضمن اينكه به خاطر 
ويژگي هاي اقليمي و جغرافيايي به ويژه در مناطق دور از ساحل، 
ذائقه مردم از گذشته هاي خيلي دور با دام و طيور آشناست. وي 
اضافه كرد: با تمام اين ويژگي هاي فرهنگي ما در حال حاضر 
به دنبال ترويج مصرف ماهي به عنوان غذاي ســالم در ميان 
مردم هستيم كه به اين شكل از هزينه هاي درماني و بهداشتي 
جلوگيري كنيم. گلشاهي افزود: طبق اعلام سازمان بهداشت 
جهاني، اگر كشوري مي خواهد سلامت  مردمش را حفظ كند، 
بايد ۳۰ درصد از مجموع پروتئين هــاي حيواني كه مردم آن 
كشــور دريافت مي كنند به آبزيان اختصاص داشته باشد. اين 
مقام مسئول در سازمان شيلات كشور اظهار داشت: در گذشته 
فرهنگ استفاده از آبزيان چندان ميان مردم رايج نشده بود و 
اين مساله به ويژه در استان هاي غيرساحلي بيشتر مشهود بود. 
وي اضافه كرد: اقداماتي كه در اين زمينه انجام شد، فعاليت هاي 
فرهنگي كه صورت گرفت و همكاري مطلوبي كه صدا و سيما 

 با ما در اين زمينه داشــت سبب شــد تا مردم به تدريج با اين 
محصولات آشنا شوند.

 گلشــاهي با بيان اينكه حدود ۴ تا ۵ سال قبل ما بايد به مردم 
مي گفتيم ماهي اين خواص را دارد و به دليل اين خواص غذايي 
براي سلامتي مفيد اســت بنابراين آن را مصرف كنيد، گفت: 
در حال حاضــر ديگر احتياجي به گفتن نيســت و اكثر مردم 

با خواص آبزيان آشنا هســتند. اين مقام مسئول در سازمان 
شــيلات كشــور افزود: زماني كه چنين اتفاقي رخ داد ما بايد 
محصولات متنوع در اختيار مردم قــرار مي داديم، چرا كه تا 
پيش از اين مســاله، هدف گذاري ما فقط اين بــود كه توليد 
را به حدي برســانيم كه پاســخگوي نياز مردم باشد و پس از 
آن رويكردمان به ســمت كيفي تر كــردن محصولات رفت. 

گلشــاهي با بيان اينكه امروزه بسته بندي و عرضه محصولات 
شــيلاتي در فروشگاه ها نســبت به گذشــته كاملا متفاوت 
است، گفت: تنوع محصولات نســبت به قبل بسيار زياد است 
و انواع سوخاري هاي ماهي، ســوخاري هاي ميگو، ميگوهاي 
 طعم دار شــده و انواع و اقسام محصولات بســته بندي شده را 

در بازار مشاهده مي كنيم. 

مديركل دفتر بهبود كيفيت، فرآوري و توسعه بازار آبزيان سازمان شيلات

خريد فيله ماهي مقرون به صرفه است

محمود حجتي، وزير جهاد كشــاورزي در نامه اي به 
استانداران مرزي كشور با اشاره به اينكه مجوزي براي 
واردات ميوه به ويژه مركبات صادر نشده، بر جلوگيري 
از ورود غيرقانوني ميوه جات به كشور تاكيد كرده است. 
گشــت در مغازه هاي ميوه فروشي بيان گر اين واقعيت 
است كه انواع ميوه و خصوصا مركبات قاچاق به مردم عرضه مي شود و برخورد 
جدي با اين مساله صورت نمي گيرد. كارشناسان معتقدند پديده قاچاق ميوه 
يك كار تشكيلاتي و نيازمند سلسله اي از امكانات و تجهيزات است و نمي توان 

انتظار داشت با برخوردهاي مقطعي و بخشي به آن پايان داد. 

نامهوزيربهاستانداراندرگيرباميوهقاچاق
محمود حجتي طي نامه اي به استانداران مرزي كشور بر ضرورت افزايش نظارت 
و جلوگيري از ورود غيرقانوني مركبات به كشور تاكيد كرد. وزير جهاد كشاورزي 
در اين نامه خطاب به استانداران سيستان وبلوچستان، بوشهر، هرمزگان، ايلام، 
خوزستان و كردستان با تاكيد بر لزوم حمايت از باغداران، تصريح كرد: واردات 
بدون مجوز و غيرقانوني ميوه به لحاظ عدم نظارت بهداشتي و قرنطينه گياهي 
بر روي اين محصولات، موجب ورود و سرايت عوامل خسارتزا به باغ هاي كشور 
مي شود و نگراني بسياري براي بخش كشــاورزي به همراه دارد كه در بعضي 
از موارد مانند ســال هاي قبل، جبران آن با صــرف هزينه هاي گزاف نيز عملا 
غيرممكن خواهد بود. وزير جهاد كشاورزي در اين نامه خاطرنشان كرد: مركبات 
در سال جاري به اندازه كافي توليد شده است و نيازي به واردات وجود ندارد. 
حجتي از استانداران مرزي درخواست كرد تا به طور جدي از ورود محصولات 

كشاورزي بدون مجوز وزارت جهاد كشاورزي جلوگيري كنند. 

انواعنارنگيپاكستاني،درصدرمركباتقاچاق
مركبات قاچاق شامل برخي انواع نارنگي، پرتقال، ليموشيرين و گريپ فروت، 
عموما از كشور پاكستان به كشور وارد مي شود. عبدالمهدي بخشنده، معاون 
برنامه ريزي وزارت جهاد كشاورزي با بيان اينكه محموله هاي ميوه و مركبات 
قاچاق بيشتر از طريق سواحل استان سيستان وبلوچستان و هرمزگان و بوشهر 
به كشــور وارد مي شــود، گفت: هرگونه مركبات وارداتي در كشور به صورت 
قاچاق وارد شده است كه رســيدگي به اين موضوع از حوزه اختيارات وزارت 
جهاد كشاورزي خارج اســت. ما بارها اعلام كرديم كه واردات مركبات لطمه 
بزرگي به باغ داران ايراني است و با توجه به اينكه ازنظر توليد مشكلي نداشتيم 
و ســطح قيمت مركبات امســال متعادل بود، واردات به ضرر و زيان باغ داران 
منتهي مي شود. درخواســت هميشــگي ما از نهادهاي نظارتي و مسئول اين 
اســت كه در برخورد با پديده قاچاق ميوه جديت بيشــتري داشــته باشند 
 و اجازه ندهنــد منافع هموطنان زحمتكــش ما قرباني ســودجويي عده اي 

معدود شود. 

ارادهايبرايمبارزهباقاچاقميوهنيست
برخورد با مركبات قاچــاق و به طور كلي برخورد با ميوه قاچــاق فقط با اراده 
و قاطعيت نهادهــاي نظارتي ممكن اســت و با وضعيتي كه تاكنون شــاهد 
بوديم چنين اراده اي وجود ندارد. اســدالله جوانبخت، فعال بازار ميوه و تره بار 
مركزي تهران با بيان اين مطلب به »كســب وكار« گفت: چندي پيش شاهد 
حضور مســئولان اصناف در بازار مركزي ميوه و تره بار و قول مساعد آنها براي 
همكاري در جلوگيري از قاچاق ميوه بوديم اما واقعيت اين اســت كه برخورد 
با قاچاق ميوه به شدت وابسته به كار تشــكيلاتي و منسجم سازمان مبارزه با 

قاچاق كالاســت و نمي توان با اين پديده به صورت مقطعي و بخشــي مبارزه 
كرد. اين كارشــناس با بيان اينكه قاچاق مركبات با اين حجم نيازمند كشتي، 
وسايل نقليه و ادوات و تجهيزات زياد است، افزود: درنظر داشته باشيد چنين 
تشــكيلاتي كه از كشــتي تا كاميون را در اختيار دارد بدون انسجام و برنامه 
 حركت نمي كند و مانند قاچاق پوشــاك نيســت كه به صــورت جزيره اي و 

غيرمنسجم انجام شود. 

چرامغازهعرضهكنندگانميوهقاچاقپلمبنميشود؟
اين فعال اقتصادي با طرح اين پرسش كه چرا مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق از 
مغازه هايي كه مركبات قاچاق عرضه مي كنند بازخواست نمي كنند، گفت: در 
همه كالاهاي قاچاق شــاهد برخورد قاطع با هسته هاي عرضه و خرده فروشي 

 هستيم اما در موضوع ميوه تاكنون نديده ايم مغازه اي به دليل عرضه ميوه قاچاق 
پلمب شود. 

به گفته جوانبخت، مبارزه با قاچاق ميوه در مبادي مرزي به دليل ســاختاري 
كه در اســتان هاي مرزي شــكل گرفته و فقط به مســائل اجتماعي محدود 
نمي شــود، كار ســاده اي نيســت بنابراين لازم اســت مراكز عرضه ميوه در 
ســطح شــهر مورد بازرســي روزانه قرار گيرند و هر مغازه اي كه ميوه قاچاق 
عرضه كرد ضمن معدوم كردن فوري ميوه هــاي قاچاق واحد صنفي متخلف 
براي مدتي پلمب شــود. اين كارشــناس در پايان با بيان اينكــه ورود ميوه 
قاچاق غيــر از زيان هاي اقتصــادي براي ســلامتي جامعه نيــز مخاطرات 
 جدي ايجــاد مي كند، خواســتار توجــه بيشــتر نهادهاي نظارتــي به اين 

معضل قديمي شد. 

احتكار،عاملگرانيپرتقال
در پي افزايش قيمت پرتقال به كيلويي 7۰۰۰ تومان، وزارت جهاد كشاورزي 
علت گراني پرتقال را ذخيره كردن حدود 7۰۰ هزار تن در انبارهاي شــخصي 
برخي افراد عنوان و اعلام كــرد كه طبق قانون، برخورد بــا متخلفان نظارت 
بر توزيع در بــازار و قيمت از اختيارات وزارت صنعت، معدن و تجارت اســت. 
به گزارش ايسنا، ابوالقاسم حســن پور، مديركل دفتر ميوه هاي گرمسيري و 
نيمه گرمسيري وزارت جهاد كشاورزي، اظهار كرد: امسال يك ميليون و ۹۵۰ 
هزار تن پرتقال در كشور توليد شد و از نظر توليد هيچ مشكلي نداريم، چراكه 
همچنان برخي از انواع پرتقال جنوب مانند والنسيا هنوز روي درخت است و 
در انبارهاي شمال كشور و برخي انبارهاي شخصي افراد حدود 7۰۰ هزار تن 

پرتقال براي شب عيد ذخيره سازي شده است. 

گزارش »كسب وكار« از ورود غيرقانوني مركبات

قاچاق مرکبات يك کار تشكيلاتي است
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اصناف

رئيس اتحاديــه توليدكننــدگان و 
فروشندگان گل، وضعيت بازار گل در 
چند ماه گذشته را راكد خواند و بيان 
كرد: وضعيت اقتصادي مردم، تقابل با 
ماه محرم و افزايش حجم ضايعات گل 

به واسطه گرماي شديد از عوامل ركود بازار است. 
سيدجلال عجايبي در گفت وگو با »كسب وكار« درباره صادرات 
گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده و مي توان ادعا كرد 
صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات گرفته از عدم كمك 

دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 
وي گفت: صادرات گل و گياه به شــكل زميني و با وانت هاي 
بدون يخچال است كه اساسا اسم اين كار را نمي توان صادرات 
گذاشت. اين كار جز خرابكاري و از بين بردن نام صادرات چيز 

ديگري ندارد. 
ســيدجلال عجايبي درباره آخرين وضعيــت پايانه صادراتي 
گل و گياه توضيــح داد: پايانه صادراتــي گل و گياه در همان 
وضعيت قبلي خود است. براي به نتيجه رســاندن اين پايانه 
تلاش مي كنيم اما دستگاه هاي اداري پاسخگو نيستند. تاكنون 
با وزارت صنعــت، معدن و تجارت و وزارت جهاد كشــاورزي 

مذاكراتي داشتيم ولي هيچ كدام جوابگوي ما نبوده اند. 
وي ادامه داد: از يك ســال ونيم گذشــته به دنبال تسهيلاتي 
هســتيم كه از طرف معاون وزير تاييد شده اما هنوز به نتيجه 

نرسيده است. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان گل اضافه كرد: 
در حال حاضر بهترين فرصت را براي صــادرات گل و گياه به 
كشورهاي عربي و آسياي ميانه داريم ولي زيرساخت ها براي 

صادرات فراهم نشده است. 
عجايبي درباره وضعيت صــادرات گل و گيــاه تصريح كرد: 
صادرات گل و گياه شرايط مطلوبي ندارد چراكه با امكانات فعلي 

كسي نمي تواند گل و گياه صادر كند. 
وي با اشــاره به مهم ترين موانع براي صادرات گل و گياه ادامه 
داد: نبودن تمركز توليد از مهم ترين مشــكلات اســت. تمام 
مراحل توليد گل و گياه از توليد، توزيع، آماده سازي و صادرات 
بايد به صورت متمركز انجام شــود اما در شــرايط فعلي هيچ 
صادركننده اي با ريســك هاي بي مورد و نوسانات قيمت كه 

به دليل دلال بازي ايجاد مي شود امكان صادرات ندارد. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه با انتقاد از حضور واسطه ها در 

صادرات گل و گياه گفت: در اين شــرايط عده اي واسطه سود 
مي برند، توليدكنندگان متضرر مي شوند و عملا صادراتي هم 

وجود ندارد. 
عجايبي درباره نحــوه انجام صادرات گل و گيــاه عنوان كرد: 
 صادرات گل و گياه ما به صورت مرز به  مرز انجام مي شــود ما 
حدود 50 ميليون دلار است كه تمام اين محصولات گل و گياه 

آپارتماني و فضاي سبز هستند. 
به گفته وي صادرات گل و گياه كاملا زميني انجام مي شــود و 

هنوز صادرات هوايي به شكل درست راه اندازي نشده است. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه اضافه كرد: تمام اين موارد به 
زيرساخت ها برمي گردد ما در بخش هاي ديگر ازجمله سبزي 
و صيفي، ميوه و تره بار و خشــكبار با كمبود و ضعف در پايگاه 
صادراتي روبه رو هســتيم. رئيس اتحاديــه توليدكنندگان و 
فروشندگان گل افزود: بازار گل چهار فصل بوده و بسته به وضع 

اقتصادي خانوار، ايام جشن و عزا  عرضه و تقاضا نوسان دارد. 
عجايبي در ادامه گفت: بازار گل نيازمند سرمايه گذاري است. 
اين بازار به يارانه 3 ميليارد توماني نيــاز دارد كه اين يارانه در 
شمال كشــور و در پايانه ها بيهوده صرف مي شود. وي درباره 
برخي اظهارنظرها درباره پرداخت وام كلان از سوي وزارت جهاد 
به پايانه هاي گل و گيــاه، گفت: در اين خصوص اطلاع دقيقي 
ندارم اما بايد بگويم با توجه به اينكه از سال 84 مقرر شد دولت 
3 ميليارد و 600 ميليون تومان يارانه به بازار گل و گياه تهران 
اختصاص دهد اما تاكنون اين اتفاق رخ نداده و جالب اينكه در 
سال 92 حدود 40 ميليارد تومان تسهيلات به بازار گل و گياه 

مازندران تخصيص داده شده است. 
وي با اشــاره به اينكه روزانه دو تا ســه ميليون شاخه گل در 
كشور توليد مي شود و 60 درصد آن به عنوان ضايعات دورريز 
مي شــود، ادامه داد: تهران به عنوان بزرگ ترين توليد كننده و 

مصرف كننده گل در كشور به حساب مي آيد. 
او درباره صادرات گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده 
و مي توان ادعا كرد صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات 
گرفته از عدم كمك دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 

عجايبي يادآور شــد: پايانه گل واقع در بزرگراه آزادگان است 
كه 80 درصد بنا ساخته شــده و قرار بود با يارانه پنج ميليارد 
توماني دولت كه به اتحاديه گل اختصاص داده شــده بود اين 

پايانه تجهيز شود. 
عجايبي در پاسخ به اين ســوال كه بيشترين حجم خريد گل 

مربوط به چه نوع گلي اســت، گفت: تمام مــردم با وضعيت 
اقتصادي متفاوت به دنبال خريد گل رز هستند. 

وي همچنين به ناگفته هايي از مشــكلات توليد در اين بخش 
اشاره كرد كه شايد دردودل  بســياري از توليدكنندگان گل و 
گياه در كشور باشــد. بي مهري هايي اعم از دور ريختن نيمي 
از محصــولات زيبايي كه توليد مي شــوند تا از دســت رفتن 
بازارهاي صادراتي كه مي تواند ارزآوري، اشتغال، افزايش توليد 
و بهره وري براي كشور داشته باشد. به گفته او دولت جديد كه با 

رويكردها و برنامه هايش اميد بسياري براي بهبود اوضاع به وجود 
آورده است، شايد سياست ها و حمايت هايش پاياني باشد براي 

سختي هايي كه آنان طي سال هاي گذشته متحمل شده اند. 
شوراي توليدكنندگان گل و گياه ايران نخستين تشكلي بود 
كه به عنوان بخش خصوصي به صنعــت گل و گياه ورود پيدا 
كرد و در سال 58 تاسيس شد. در ادامه تعاوني توليدكنندگان 
گل و گياه اســتان تهران در ســال 63 در كنار شــوراي ملي 
توليد كنندگان گل و گياه ايران كار خود را آغاز كرد.  در ادامه 

در سال 73 اتحاديه تعاوني هاي توليدكنندگان گل و گياه ايران 
متشكل از 13 تعاوني به جمع تشكل هاي بخش خصوصي در 
اين صنعت پيوست و در سال 77 نيز شركت پايا گل نيز متشكل 

از تمامي اعضا و تعاوني هاي بخش خصوصي تشكيل شد. 
وي با بيان اينكه فروشــندگان مي توانند 100 تا 200درصد 
بيشتر از قيمت خريد خودشــان، گل ها را بفروشند، افزود: در 
حال حاضر قانون مشخصي در رابطه با قيمت گل وجود ندارد 

و بازار نابسامان است. 

 اعتراض به صادرات گل به شكل زميني و با وانت هاي بدون يخچال 

 صنعت گل و گياه نيازمند يارانه 3ميليارد ي است

تمام ساعت هاي موجود در بازار تا يك سال گارانتي دارند و 
موارد شكستني جزو گارانتي به حساب نمي آيند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت با اعلام اين 
مطلب در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: در زمينه واردات 
ساعت، قاچاق نداريم زيرا سود گمركي واردات آن 4درصد 
است كه ظرف مدت 2 هفته تا يك ماه ترخيص و به دست بازرگان مي رسد. اگر كسي 
اقدام به قاچاق كند، بايد سرمايه بيشتري در نظر بگيرد. ضمن اينكه مدت زمان بيشتري 

تا رسيدن كالا زمان خواهد برد.
وي در رابطه با قيمت بالاي فروش ساعت  با برندهاي معروف گفت: اين ساعت ها بعد از 
ورود، در گمرك هزينه باربري، خدمات ارز روز قيمت گذاري شده در نهايت سود 8 تا 10 
درصدي را روي اين كالا اضافه مي كنند و به فروش مي رسانند. نوسان قيمت در اين نوع 
ساعت ها مربوط به تفاوت آنها در اصل و كپي است كه شايد خريدار متوجه اين موضوع 
نباشد. رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در ادامه گفت: ممنوعيت واردات 
ساعت ديواري و روميزي، قاچاق اين كالاها را بســيار افزايش داده است.  عبدالرحيم 
احمدي همچنين اظهار كرد: با توجه به اينكه از حدود يك ســال قبل ثبت سفارش 
ساعت روميزي و ساعت ديواري انجام نمي شــود، واردات اين كالاها به صورت قاچاق 
صورت مي گيرد. وي افزود: بارها اين موضوع را پيگيري و از مجمع امور صنفي اتاق اصناف 
درخواست كرديم به اين موضوع رسيدگي كنند و واردات آزاد شود اما دليل اين موضوع 

را حمايت از توليدات داخلي عنوان مي كنند. 
 رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ســاعت ادامه داد: اين در حالي است كه هيچ 
ساعت روميزي در داخل كشور توليد نمي شود و ساعت ديواري توليد داخل نيز بسيار كم 

است و اغلب وارداتي هستند. 

قاچاق باتري ساعت
احمدي در بخشي از سخنان خود در پاسخ به اين سوال كه آيا باتري ساعت نيز به صورت 
قاچاق وارد مي شود، گفت: اندازه باتري ساعت مچي كوچك است و با توجه به ممنوعيت 

واردات آن، به صورت قاچاق وارد مي شود. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان و سازندگان ســاعت اضافه كرد: معمولا مسافران كه به 
كشور هاي ديگر سفر مي كنند اين باتري ها را به صورت قاچاق وارد مي كنند چون اندازه 
آن كوچك بوده و به راحتي قابل جابه جايي است. وي گفت: ساعت روميزي مورد استفاده 
بسياري از مردم است و همچنان از ساعت به صورت سنتي براي تنظيم انجام امور مختلف 
استفاده مي شود و علاقه مندان خاص خود را دارد.  احمدي با بيان اينكه هرچه زودتر بايد 
واردات ساعت روميزي، ساعت ديواري و باتري ساعت آزاد شود، گفت: قبل از ممنوعيت 
واردات، تعرفه گمركي ساعت هاي ديواري 80درصد و روميزي 60 درصد بوده است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت درباره  ساعت مچي و ميزان قاچاق آن 
نيز گفت: با توجه به آزاد  بودن واردات ســاعت مچي، قاچاق آن بسيار كم است و شايد 
حدود 10 درصد باشد چراكه تعرفه گمركي ساعت مچي 4درصد است.   پرويز پزشكي، 
نايب رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت نيز اظهار داشت: خريداران ساعت 
بايد با مراجعه به نمايندگي هاي قانوني براي خريد برند مورد نظر خود اقدام كنند.  وي 
پايين آمدن قدرت خريد مردم از يك سو و افزايش ماليات ها از سوي ديگر را از مشكلات 
چند سال اخير در بازار ساعت ايران دانســت و عنوان كرد: در 2 سال گذشته بسياري 
از واحدهاي ساعت فروشــي مغازه ها را تحويل داده اند به اين علت كه اين كار برايشان 
سودآور نيست. پزشكي افزود: حتي در اين مدت ما افت جواز هم داشته ايم، براي مثال در 
طول يك سال 30 جواز صادر و 25 جواز باطل شده است. وي در ادامه يادآور شد: چند 
سال پيش در خيابان جمهوري تهران حدود 30ساعت فروشي بود اما اكنون شايد 5-6 
ساعت فروشي بيشتر نباشد. نايب رئيس اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان با اشاره به 
اينكه هيچ شركت انحصاري در ايران در زمينه توليد ساعت فعاليت نمي كند، ادامه داد: 

در ايران يك شركت مي تواند محصولات چند نشان )برند( را وارد كند كه اين موضوع 
برگرفته از آن است كه توليدكنندگان بزرگ دنيا به صورت گروه توليدي عمل مي كنند. 

مشکلات دريافت جواز
علي رضاخانلو، خزانه دار اين اتحاديه نيز در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: از مشكلات 
اين اتحاديه مي توان به مشكل دريافت جواز كسب اشاره كرد. اتحاديه در حال حاضر 
به كساني كه تقاضاي دريافت پروانه كسب دارند و مكان مورد نظرشان از 6 متر كمتر 
است، جواز نمی دهد. وي اظهار داشت: مشكلات ريشه اي و بزرگ در تمام اصناف وجود 
دارد كه بايد در سياست هاي كلان دولت لحاظ شده و تدبيري براي آنها انديشيده شود. 
رضاخانلــو ادامه داد: ســود تك فروشــي صنــف ما از 30ســال گذشــته تاكنون 
15 درصد بــوده اســت. در جايــي كــه هزينه هــا هــر روزه افزايــش مي يابد و 
مســائل و مشــكلاتي از قبيل ماليات، عوارض و گراني ها و همچنيــن افزايش نرخ 

 تورم وجــود دارد ايــن رقم براي فروشــندگان بســيار ناچيــز اســت و هزينه ها 
را هندل نمي كند. 

به گفته خزانه دار اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان دارايي هم هيچ گونه گذشتي در 
رابطه با كسبه ندارد و هر سال اصناف بايد با مديران بزرگ دارايي براي افزايش ماليات 
جنگ داشته باشند. وي همچنين با اشاره به اينكه فروشندگان درباره خريد و فروش 
ساعت بايد به نكاتي پايبند باشند، گفت: اين قانون تجارت جهاني است كه فروشندگان 
بايد آيين مشــتري مداري را بدانند و آموزش ببينند تا بتوانند اين شــعار بين المللي 
»هميشه حق با مشتري است« را هضم و با آن درست برخورد كنند. يك زماني احتمال 
دارد 30يا40 درصد هم حق با فروشنده باشد. گاهي خريداران به حق خودشان قانع 
نيستند. به فرض مثال شخصي ساعتي را خريداري كرده و آن ساعت بر اثر سهل انگاري 
خريدار شكسته است، بعد انتظار دارد ساعت ديگري به او بدهند يا همان ساعت را رايگان 
تعمير كنند. در حالي كه عقلا و منطقا، وقتي مقصر صدمه ديدن يك كالا خريدار باشد 

آن كالا شامل گارانتي نمي شود اما مشتري زير بار نمي رود. ولي خيلي از مواقع حق با 
خريدار است. ما براي اينكه فروشندگان مجوز اتحاديه را دريافت كنند يك سري سوالات 
مكاسب داريم كه اين افراد بايد درس مكاسب را خوانده باشند و به حقوق شرعي و اخلاقي 
فروشنده و خريدار واقف باشند. فروشنده بايد به تمام مسائل فني ساعت اشراف داشته 

باشد تا اطلاعات غلط به خريدار ندهد. 
غلامحسن ادريس آبادي، بازرس اتحاديه هم اظهار داشــت: درخواست اتحاديه اين 
است كه هفته اي را به نام هفته زمان يا هفته ساعت در كشور نامگذاري كنيم تا در طول 
اين هفته تمام مردم راس ساعت و از روي اصول در محل كار خود حاضر شوند تا بدين 
وسيله شاهد افزايش بهره وري، كاهش هزينه ها و نظم بخشيدن به كارها باشيم. رئيس 
اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در پايان  گفت: به شكايات و اعتراضات رسيده به 
اتحاديه  برخورد مي كنيم و كساني كه اعتراضي دارند مي توانند با شماره 88594106 و 

88594107 تماس بگيرند تا رسيدگي شود.

 درخواست اتحاديه ساعت براي واردات ساعت روميزي، ديواري و باتري

 قاچاق ساعت نداريم
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اگر شما مشاور يا معلمي براي كارآفرينان 
هســتيد، بايد بتوانيد حداقــل 4 نوع از 
كارآفرينان را از هم تشــخيص دهيد. اگر 
نتوانيد اين كار را انجام دهيد، احتمالا در 
انجام وظايف خود دچار مشكل مي شويد. 
هر نوع كارآفرين دلايل مختلفي براي شروع 
كار دارد، توصيه هاي خاص خود را مي طلبد 
و روش يادگيري متفاوتي دارد. با ما باشيد 
تا در اين نوشــته با انواع كارآفريني آشنا 

شويد. 
4 نوع متفاوت از كارآفرينان: 

- كارآفرين سنتي
- كارآفرين درحال رشد
- كارآفرين پروژه  محور

- كارآفرين سبك زندگي
تجارت هــاي ســنتي آنهايي هســتند 
كه سال هاي ســال دوام آورده اند، مانند 
رســتوران ها، فروشــگاه ها، نجاري ها، 
آرايشگاه ها، مكانيكي ها و شركت هايي كه 

به عملكرد جامعه ما كمك مي كنند. 
 تجارت هاي درحال رشد معمولا در حوزه 
تهيه نرم افزار و برنامه براي گوشــي هاي 
هوشمند و تبلت ها، مشــاوره، ارتباطات 
و بازاريابي، توليد تجهيزات پزشــكي و 
اطلاعات تجاري فعاليت دارند. تجارت هاي 
ســطح بالا در اين گروه قابــل بهبود هم 

هستند. 
 تجارت هــاي پروژه محــور را معمــولا 
كارآفرينان تحصيل كرده اداره مي كنند و 
در اين مورد معمولا نوع تجارت با تحصيلات 

آنها مرتبط است. 
كارآفرينان ســبك زندگي معمولا شركت 
خود را برپايه تحصيلات بنا نمي كنند. كار 
آنها معمولا »عشقي« است، كاري كه انجام 
مي دهند را دوست دارند. كارآفرين سبك 
زندگي ممكن است فروشــنده آلوئه ورا يا 
محصولات لاغري باشد، نويسنده كتاب هاي 
كودكان باشد، هنر درماني كند يا مشاوره و 

روان سنجي انجام دهد. 
در اين قســمت مي بينيم كه چطور بايد به 
بهترين نحو به اين 4 نوع كارآفرين مشاوره 

بدهيم. 

  ۱. كارآفرين سنتي
كارآفرين سنتي ممكن اســت در حوزه 
نجاري، مكانيك، آشــپزي، فروشندگي يا 
ســاير حوزه هاي فني و حرفه اي تحصيل 
كرده باشــد. اين افراد سال هاست در اين 
زمينه شاغل هستند و حالا حس مي كنند 

كه وقت آن رسيده است كه خود تجارتي 
مستقل داشته باشند. 

نيازي به صحبت كردن و برنامه ريزي زياد 
نيست چون اين افراد مي دانند چه مي كنند 
و چه مي فروشــند. خيلي از كارآفرينان 
ســنتي در زمينه كاري خود، تحصيلات 
حرفه اي ندارند، ولي همه چيز را به صورت 

تجربي آموخته اند. 
براي آنها آموزش حرفــه اي اتلاف وقت 
است. »معلم و مشاور از زندگي واقعي چه 

مي داند؟«
كارآفرين سنتي دوست دارد درباره مسائل 
تجاري بياموزد. نه بخش هاي استراتژيك 
تجارت، بلكه فقط موارد عملي مثل قوانين 
گمرك، كم كردن ماليات و ساير قوانيني كه 
دولت براي كارآفرينان وضع كرده است را 

مورد توجه قرار مي دهد. 

 ۲. كارآفرين در حال رشد
كارآفرين در حال رشد يا تيم او مي خواهند 
تجارتي را شــروع كنند كه رشد خواهد 
داشت، مشتري هاي بسياري جذب خواهد 

كرد و پول زيادي به دست خواهد 
آورد. 

اين افراد ممكن اســت 
اميدوار باشند كه روزي 
كل شركت را بفروشند 
و زندگي راحتي داشته 
باشند. اين كارآفرينان 

جاه طلب هستند، سخت 
كار مي كننــد و وقت خيلي 

كمي براي ارتباط با افراد خارج 
از شركت دارند.

 اين افراد معمولا تحصيلات علمي 
و تكنيكــي دانشــگاهي دارند و 

گاهي اوقات كار خــود را بعد 
از فارغ التحصيلي شــروع 
مي كنند. ساير افراد ممكن 
است ســال ها تجربه كار 
كردن در صنعت را داشته 
باشند و همراه با همكاران 
خود ايده تجارت جديد را 

پرورش داده  باشند.
 وقتــي كارآفرين در حال 
رشــد، كه اغلب اوقات 

مرد اســت، با مشاور 
ينــي  فر آ ر كا

ت  قا ملا

مي كند، اغلب اوقات پروژه تجاري خود را 
در قالب طرحي تجــاري ارائه مي كند. اين 
شركت معمولا برپايه يك ايده تكنيكي يا 
ديجيتال بنا شده  است، ولي علاوه بر اين 
مشاوراني كه از شركت مشاوره خود خارج 
شده اند هم شــركت هاي در حال رشد را 

تاسيس مي كنند. 

 ۳. كارآفرين پروژه محور
كارآفرين پروژه محور اساســا در يكي از 
رشته هاي علوم انســاني تحصيل كرده و 
تخصص دارد. شــايد در رشته هاي هنر و 
روان شناسي ليسانس يا فوق ليسانس دارد، 
هنرپيشه اي اســت كه در كار تئاتر تجربه 
دارد، ماماست و به مادران كمك مي كند تا 
براي تولد نخستين نوزاد خود آماده شوند 

يا طراح گرافيك است. 
شركت معمولا روي اين تمركز دارد كه چه 
چيزي براي افراد جالب اســت، به موسس 
شــركت فرصت كار و رشد كردن مي دهد 
و بــه روش هايي عمل مي كنــد كه از نظر 
اخلاقي صحيح هســتند. اگر كارآفرين 
پروژه محور يك كار خسته كننده و 
معمولي را پيدا كند كه شامل 
موارد مــورد علاقه اش 
مي شــود، احتمالا آن را 
مي پذيــرد، ولي چنين 
شغلي اغلب وجود ندارد. 
انگيزه او براي شروع يك 
كار جديد ممكن اســت 
نارضايتي از شرايطي باشد 
كه كارفرماي او براي مشتريان 
و مراجعان ايجاد كرده اســت و 
 اين كارآفرين مي خواهد شرايط را 
بهتر كند. يــا اينكه اخيــرا بيكار 
شده اســت و مي خواهد ببيند آيا 
مي تواند بالاخره به رويايش 
برسد و با اســتفاده از دانش 
و تخصــص خود پــول به 
دســت آورد. كارآفريــن 
پروژه محــور معمولا خود 
را تاجــر نمي بيند، بلكه 
فكر مي كند كســي است 
كه فقــط بــه روش هايي 
به غير از كارمندي كســب 
درآمد مي كند. كارآفرين 
اصلا  پروژه محــور 
قصد ندارد 

كســي را اســتخدام كند، بلكه ترجيح 
مي دهد با افراد قــراردادي مختلفي كار 
كند. اين افراد ممكن اســت چند فرزند، 
همسر و ســرگرمي هايي داشــته باشند 
 كــه از اهميت زيــادي در زندگــي آنها

 برخوردار است. 

  4. كارآفرين سبك زندگي
كارآفرين ســبك زندگــي احتمالا زن 
ميانسالي اســت كه در اين برهه از زندگي 
كشف كرده است كه شــناختي از زندگي 
دارد و مي تواند خلاق باشــد. ممكن است 
در گذشته معلم، كارگردان هنري يا منشي 
بوده باشــد. فرزندان او بزرگ شده اند و 
حالا وقت دارد علاوه بر فرزندان و شغل، به 

جنبه هاي ديگر زندگي خود بپردازد. 
كارآفريــن ســبك زندگــي علاقــه 
زيــادي دارد كــه تجــارت بخشــي از 
زندگي او باشــد، چــون ايــن تجارت 
 نشــان دهنده جنبه جديدي از شخصيت

 او است. 
اين تجــارت مهم ترين بخــش زندگي او 
نيست، هنوز هم فرزندان و زندگي شخصي 
از اهميت بالاتــري برخوردار هســتند 
و ندرتا اتفاق مي افتد كــه اين كارآفرين 
به درآمد تجارت خود نياز داشــته باشد. 
كارآفرين ســبك زندگي اغلب تحصيلات 
بالايي دارد، ولي از ايــن تحصيلات براي 
فعاليت هاي تجاري اســتفاده نمي كند. او 
دانش مورد نياز براي شــروع اين تجارت 
را معمولا از طريق آمــوزش نيمه وقت يا 
دوره هاي آخر هفته به دســت مي آورد. 
گروه به خصوصي از كارآفرينان ســبك 
زندگي در آمريكا »مادران شاغل« ناميده 
مي شــوند. اما اين نوع معمولا تجارت هاي 
سنتي يا پروژه محور را شروع مي كنند، و 
هدف آنها شروع يك تجارت، تمركز روي 
 خانــواده و هم زمان داشــتن يك زندگي

 جالب است. 
درآمد مادران شاغل مي تواند كمكي براي 

درآمد خانوادگي باشد. 
كارآفرين سبك زندگي معمولا خانم است. 

كارآفرين ســبك زندگــي نمي تواند از 
تحصيلات خود بــراي شــروع تجارت 
اســتفاده كند  و احتمالا تجربه زيادي هم 
 ندارد. او كارش را براي » عشــق به كار«

  انجام مي دهد. 
dynamicbusinessplan. com :منبع
www. chetor. com :ترجمه

آشنايي با   انواع كـارآفريني

بازاريابي كارآفرينانه 
چيست؟

 Entrepreneurial( بازاريابــي كارآفرينانــه
marketing( مفهومي است كه از سطح اشتراك 
دو حــوزه بازاريابــي و كارآفريني به وجــود آمده 
است. يعني حاصل توجه به اهميت دو حوزه است. 
اول نقشي اســت كه بازاريابي در حوزه كارآفريني 
دارد و براي كســب وكارهاي كارآفرينانه موضوعي 
حياتي اســت. دوم نقشي اســت كه كارآفريني در 
حوزه بازاريابي مي تواند ايفا كند، يعني همان بحث 
نوآوري و روش هاي نــو و خلاقانه در حوزه بازاريابي 
كه موضوع بحث حوزه كارآفريني است. ايده اصلي 
ارتباط بازاريابي و كارآفريني براي ســاليان زيادي 
مورد بحث قرار گرفت. مي توان دريافت كه بازاريابي 
كارآفرينانه به 3 شاخه مجزا تقسيم مي شود. شاخه 
اول كارآفريني گرايي اســت كه مشــخصه بارز آن 
نوآوري و ريسك پذيري اســت و تمركز اصلي آن بر 
توليد كالاها و خدمات جديد در بازار اســت. شاخه 
دوم بازاريابي محوري آن است كه تاكيدش بر كسب 
رضايت مشتريان است. شــاخه سوم فرصت گرايي 
است يعني استفاده از فرصت ها و بهره برداري از آنها 
كه با دو شاخه قبلي در ارتباط است. فصل مشترك 
اين 3 شاخه بازاريابي كارآفرينانه را تشكيل مي دهد. 
نكته اي كه در اين زمينه وجود دارد، اين اســت كه 
اين نــوع بازاريابي با بازاريابي مرســوم تفاوت هايي 
دارد. اين تفاوت ها در چهار حوزه است. حوزه اول در 
جهت گيري استراتژيك است. جهت گيري استراتژيك 
بازاريابي مرسوم مشــتري گرايي )بازارساز( است، 
ولي جهت گيري اســتراتژيك بازاريابي كارآفرينانه 
نوآوري گرايي )ايده ساز( است. حوزه دوم در استراتژي 
است. استراتژي بازاريابي كارآفرينانه بر رويكردهاي 
پايين به بالا، هدف گذاري يــك پايگاه محدودي از 
مشتريان و بسط بيشــتر تاكيد دارد. حوزه سوم در 
روش اســت. روش بازاريابي كارآفرينانه روش هاي 
بازاريابي تعاملي، تبليغات شفاهي، فروش مستقيم 
و ارجاعات اســت. حوزه چهارم اطلاعات بازار است. 
اطلاعات بازار در بازاريابي مرسوم از تحقيقات رسمي 
و سيستم هاي اطلاعات به دست مي آيد ولي اطلاعات 
بازار در بازاريابي كارآفرينانه از طريق شبكه سازي غير 

رسمي و جمع آوري اطلاعات به دست مي آيد. 
www. modiriran. ir

مفاهيم بازاريابی مهارت هاي مديريتي 

به ياد داشته باشيد اگر در مديريت افرادتان پشتكار 
به خرج دهيد، حتي با داشتن يك استعداد معمولي 
هم مي توانيد به خوبي آنهــا را مديريت كنيد. در 
نتيجه به انجام كارهاي كوچك براي افرادتان ادامه 
دهيد تا به عادات شما تبديل شوند و تفاوت را 

متوجه خواهيد شد. 
ســعي كنيــد ذهــن 
كاركنان تان را متمركز 
كنيد. بــا افرادي 
كــه نمي توانند با 
ديگران به درستي 
برخــورد كنند، 
همكاري نكنيد. تا 

جايي كه مي توانيد منصف باشيد، اما پس از دادن 
فرصت هاي معقول، محكم باشيد. شما نبايد هر چيز 
بي معنايي را تحمل كنيد. كسي كه نتواند يك ارتباط 
دوطرفه را ايجاد كند، بــراي نتايج طولاني مدت 
سازمان شما به قدر كافي مناسب نخواهد بود. به 
آنها تشكر و عذرخواهي را ياد بدهيد. اين كار را با 
چند مثال براي انجام آن نشان دهيد. صبور اما مصر 
باشــيد. نتايج خود را در پي خواهد داشت. شوخ 
طبعي به كار ببريد. از ايفاي نقش استفاده كنيد. 
افرادي كه اين كار را انجام مي دهند را در نظر داشته 
باشيد. به آنها ياد بدهيد »نه« بگويند. نه گفتن يك 

هنر است و بايد براي آن تمرين كرد. 
www. chegane. com

چگونه كاركنان خود  را مديريت كنيم؟

رنگ ها به من انرژي مثبت مي دهند
رنگ ها، روي سيستم عصبي، قدرت بينايي، سيستم گوارشي و تمام جسم، 
حتي حالات روحي و رواني و اخلاق فرد تاثير مســتقيمي دارند. نشــاط 

اجتماعي و در نقطه مقابل آن، افسردگي هم به عنصر رنگ بستگي دارد. 
رنگ، عاملي است نيرومند كه مي تواند احساســات و حالات دروني فرد را 
تحريك كرده يا تسكين داده، به هيجان آورده و آرامش بخشد و احساسي از 
گرمي و سردي و شادي و غم يا سرعت و سكون را ايجاد كند و حتي گرايش 
مادي يا معنوي پديد آورد. رنگ هم درست مثل موسيقي مي تواند گاهي 
خوشايند و گاهي ناخوشايند باشــد، آرامش يا هيجان ايجاد كند، مفيد يا 

مضر واقع شود. 
همه ما معتقديم خداوند هر چيزي را بنابر حكمتي آفريده است، اما متاسفانه 

درباره رنگ ها و فلسفه وجودي آنها كمتر تحقيق و بررسي شده است. 
از تركيب 7  رنگ تجزيه شده نور سفيد )كه نخستين بار نيوتن آن را كشف 
كرد( با رنگ هاي سياه وســفيد )خنثي( مي توان بيش از 17 ميليون رنگ 
شناخته شــده پديد آورد كه هر يك از آنها مي توانند انرژي و قدرتي نهفته 
در خود داشته باشــند و رازي را در خود جاي دهند كه دانش امروز در پي  

شناخت آنهاست. 
كودكان از بدو تولد مورد تاثير مستقيم منفي يا مثبت رنگ ها قرار مي گيرند. 

رنگ، عنصري موثر است كه از 3 ديدگاه قابل  بررسي است: 
1- امپرسيون يا خاصيت بصري رنگ ها

۲- كنستراكسيون يا خاصيت مادي رنگ ها
3- اكسپرسيون

مورد سوم كه در مسائلي عادي اجتماع و مردم نقش بيشتري دارد، متاسفانه 
اغلب مورد بي توجهي قرار گرفته و فراموش شده است. بسياري از افراد آگاهي 

چنداني درباره آن ندارد. 
با توجه به اهميت »رنگ ها« و نقش آن در زندگي ما، بد نيست در اين باره 

آگاهي بيشتري كسب كنيم. 
رنگ ها، مانند يك آينه يا تابلو ظاهر و پوشش بيروني ما را انعكاس مي دهند، 
چهره و اندام ما را جذاب يا زشت، چاق تر يا لاغرتر و جوان تر يا مسن تر نشان 
مي دهند. به متانت و وقار فرد مي افزايند يــا در وي نوعي ناپختگي ايجاد 
مي كنند. رنگ ها به دو گروه سرد و گرم تقسيم مي شوند. بيشتر رنگ هاي 
سرد، متمايل به مردان و رنگ هاي گرم، متمايل به زنان و دختران هستند، 
ولي اين موضوع قطعي نيست و مي تواند به صورت عكس هم استفاده شود. 
رنگ هاي زرد، نارنجي روشن، ارغواني، صورتي، سبز روشن، آبي آسماني، 
گل بهي و مانند آنها در كودكان تاثيرات مثبتــي را ايجاد مي كنند و تاثير 
آنها در بزرگســالي افراد به خوبي نمايان است. رنگ ها روي بزرگسالان هم 
تاثيري مستقيم دارند. گاهي محدوديت هايي كه خود انسان وضع مي كند، 
كاربرد برخي عناصر مثبت و اثرگذار را در بين اجتماع به حداقل مي رساند 
كه استفاده صحيح از رنگ در لباس نوعي از آن است. براي روشن تر شدن 

مطلب به چند مثال توجه كنيد. 
1- كاربرد رنگ سبز و آبي در تقويت قدرت بينايي و تقويت سيستم تنفسي 

فرد است. 
۲- كاربرد رنگ بنفش در آرامش اعصاب و كنترل روحيات فرد است. 

3- كاربرد رنگ قرمز و نارنجي در ايجاد نشاط و بالا بردن فشار خون و افزايش 
تحرك و قدرت است. 

۴- كاربرد رنگ آبي آسماني و سورمه اي در انســان، افزايش وقار، قدرت و 
اعتمادبه نفس است. 

۵- كاربرد رنگ زرد در انسان ايجاد حس اصلاح طلبي، گرمي و لذت، نشاط 
و ميل به مطالعه، روشنفكري و تخيل است. 

۶- كاربرد رنگ نارنجي ايجاد ارتباط اجتماعي و جلب توجه است. نارنجي، 
رنگي شاد و هيجان آور بوده و شيريني و لبخند را تداعي مي كند. 

از رنگ ها نبايد انتظار معجزه داشــت چون در كوتاه مدت تاثير آنها مشخص 
نمي شــود، به كار بردن رنگ ها در محيط مي توانــد در بلندمدت تاثير خود 
را نشــان دهد. رنگ ها مي توانند غير از تاثير روان شــناختي، تاثير ديداري 
قدرتمندي ايجاد كنند و ظاهر و پوسته اشيا و محيط را تغيير دهند. رنگ ها 
در تبليغات فروشگاه هاي لباس كاربرد دارند. لباس هايي با رنگ هاي تيره و 
سنگين مي توانند در كوچك تر ظاهر شــدن اندام افراد تاثير داشته باشند و 
برعكس رنگ هاي روشن مانند زرد، سفيد و نيلي، در درشت تر و چاق تر نشان 
دادن اندام تاثير دارند. ايجاد تنوع در رنگ ها، دستكم هفته اي يك بار، مي تواند 
در خلق وخوي افراد تاثير بگــذارد. تغيير رنگ پوشــش بيروني و لباس ها، 
مي تواند از يكنواخت شــدن رفتارها و گفتارها تا حد قابل توجهي جلوگيري 
كند، نشــاط ايجاد كرده و در جلب توجه ديگران بسيار موثر است. خستگي 
فرد نسبت به محيط و محيط نســبت به فرد و حتي خستگي هاي بي دليل 
را تا حد قابل  توجهي كاهش مي دهد. بياييد با توجه بيشــتر به رنگ لباس 
و پوشش روزانه خود، علاوه بر ايجاد شــادي و نشاط در خود، در شاد كردن 

اطرافيا ن مان موثر باشيم. 
www. degaresh. com

آگاهی

تبليغات 
خلاق

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. در 
اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت علاقه 

مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

تاريخ ساز
 مهران رمضانيان

اتفاقي باش در دورترين قسمت تاريخ، 
ميان گرماي كشنده مصر
يا سرماي سوزان روسيه

خلاصه بگويم، 
تو فقط باش

تا »تاريخ ساز« روزهاي گرم و سردت باشم... 
@ganjine_ketab
منبع: گنجينه كتاب

ياران گنجينه كتاب

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير


